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Informace z Úřadu
  KontaKty a úřední hodiny oú

Adresa: U Silnice 151, 252 31 Všenory
Datová schránka r3qaw5f
Epodatelna: e–podatelna@vsenory.cz
Email: obec@vsenory.cz
Telefon: 257 711 010
Web: https://www.vsenory.cz

Úřední hodiny:
Pondělí: 8.00–12.00, Úterý: ZAVŘENO
Středa: 8.00–12.00 13.00–18.00
Čtvrtek: 8.00–12.00, Pátek: ZAVŘENO
Do úřadu prosím vstupujte jen s respirátory. Děkujeme.

Kontaktní osoby
Markéta Mulíčková, marketa.mulickova@vsenory.cz
Jana Petrášková, jana.petraskova@vsenory.cz
Mgr. Mariya Revta, mariya.revta@vsenory.cz

Starosta obce: Ing. Roman Štěrba
Tel.: 257 711 189 
Email: starosta@vsenory.cz 
Místostarostka obce: Mgr. Alena Sahánková
Email: alena.sahankova@vsenory.cz, 
mistostarosta@vsenory.cz

   důležitá tel. čísla a KontaKty
Jednotné evropské číslo tísňového volání: 112
Hasiči: 150
Záchranná služba: 155
Policie ČR: 158
Městská policie: 156
Městská policie Řevnice: 775 718 588 
Policie ČR, obvodní oddělení Řevnice: 974 882 740
GasNet – hlášení poruch plynu: 1239
Aquaconsult – hlášení poruch vodovodu a kanalizace: 
251 642 213 (v prac. době), 724 005 900
Elektroštika – hlášení poruch veřejného osvětlení 
ve Všenorech: 731 549 643
ČEZ Distribuce a. s. – hlášení poruch el. sítě: 800 850 860
CETIN a. s. – hlášení poruch telekomunikační sítě: 238 461 111 
Krajská správa a údržba silnic Stč. kraje – dispečer zimní 
údržby: 723 353 179

   léKařsKá služba první pomoci
Fakultní nemocnice Motol, V Úvalu 84/1, Praha 5
Pohotovost pro dospělé: 224 438 590
Pohotovost pro děti: 224 433 652 – 653, 
urgentní příjem: 224 433 650

   převoz nemocných 
Trans Hospital: 257 721 777, Mařákova 1080, Řevnice

   praKticKý léKař pro dospělé 
MUDr. Petroušová, ordinace Všenory: 728 329 219

   pečovatelsKá služba řevnice
739 571 947

   linKa seniorů 800 200 007
Anonymní bezplatná služba pro seniory a pečující osoby: 
pondělí – pátek 8–20 h.

   senior taxi
(www.zelenyostrov.eu) 720 971 125 – dovoz a doprovod 
k lékaři, do obchodu a na úřad 

   pohřební služba řevnice 603 828 934

   pošta všenory 273 136 212

   občansKé průKazy a cestovní 
doKlady 

Praha 2, Podskalská 19: 221 982 822
Černošice, Karlštejnská 259: 221 982 526,  
pro imobilní občany: 601 378 507

   stavební úřad pro všenory
ref. Ing. Iveta Radovnická: 257 711 402, 724 520 610
Email: stavebniurad@dobrichovice.cz
Adresa: Vítova 61, 252 29 Dobřichovice

   matriční úřad pro všenory
257 712 478, 605 205 478
Email: matrika@dobrichovice.cz
Adresa: Vítova 61, 252 29 Dobřichovice

   Krizové linKy
Rosa centrum pro týrané a osamělé ženy: 602 246 102
Centrum pro osoby ohrožené domácím násilím – 
nonstoplinka: 283 892 772, info@acorus.cz, www.acorus.cz
Bílý kruh bezpečí – nonstop linka pro oběti kriminality 
a domácího násilí: 257 317 110

   život 90
komplexní pomoc seniorům, nonstop linka důvěry: 
800 157 157, email: seniortelefon@zivot90.cz, www.zivot90.cz 

   středisKo prevence a léčby 
drogových závislotí drop in

222 221 431, 222 221 124, stredisko@dropin.cz,  
www.dropin.cz, Karoliny Světlé 18, Praha 1
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Díky získaným dotacím se nám podaři-
lo zrealizovat větší projekty, jako byly 

nákup a  rekonstrukce Kulturního domu, 
Vodovod Brunšov, Voda a kanalizace Benát-
ky, oplocení mokropeského hřbitova, herní 
prvky na  zahradě školky, zavedení nového 
systému nakládání s odpady door-to-door.

ochrana památek
Vždy jsme se snažili posilovat a  udržovat 
neopakovatelný ráz genia loci naší obce, 
chránit památky, nejen umělecké a  archi-
tektonické, ale také odkaz našich předků, 
tradice a nehmotné kulturní dědictví. Ucho-
vat do budoucnosti pro naše potomky nejen 
unikátní soubor vilové architektury, ale také 
historické jádro staré vsi, to vše obklopené 
zelení, urbanistický a architektonický celek 
vybudovaný v  souladu s  přírodou. Krásná 
příroda, řeka Berounka, členitý krajinný re-
liéf, vilová čtvrť v zahradách, villegiatura, le-
tovisko na břehu řeky, chatové osady, histo-
rická náves … to vše v jednom jsou Všenory. 
Také tradice zahradní rezidenční čtvrti pro 
letní bydlení Pražanů, originální rodinné 
domy, tradice trampingu, sportovní vyžití, 
chatové osady. Unikátní spojení přírodní-
ho rámce a architektury. Ve výše uvedeném 
spojení kvalit je naše obec jedinečná. Naší 
morální povinností je, aby toto jedinečné 
prostředí naší obce zůstalo zachováno i pro 
naše potomky.

Byla provedena oprava střechy kap-
le sv. Jana Křtitele a  obnova dveří a  mříže 
od krypty této kaple. Obnoveny byly rovněž 
vitráže v oknech. Obec dostala závazné sta-
novisko památkářů k opravě Glorietu, který 
se stal v roce 2020 kulturní památkou, zre-
konstruovali jsme Kulturní dům, pomáhá-
me s opravou a údržbou Parku Teyrovského. 

Kulturní dům 
Bývalý kulturní dům Zdenka byl jednou 
z  posledních možností, jak získat prostor 
pro komunitní setkávání a společenský život 
obce. Ano, měli bychom jistě jednodušší ži-
vot, kdybychom do toho projektu nešli. Tato 
krásná budova z roku 1886 jistě za to stála, 
aby se znovu probudila k  životu. Někteří 
z  nás věnovali kulturnímu domu podstat-
nou část svého volného času, strávili jsme 
přípravou celého konceptu, realizací, přípra-
vou Muzea Všenor, včetně pátrání v archi-
vech tisíce hodin, většinou o sobotách a ne-
dělích. V žádném případě toho nelitujeme. 
Máme velkou radost, že se podařilo zreali-
zovat rekonstrukci objektu tak, jak vypadal 
původně. Věříme, že Kulturní dům Všenory 
bude sloužit občanům Všenor ke  kultur-
nímu i  spolkovému životu, tak jako sloužil 
v minulosti. 

Přesunuli jsme sem také Všenorskou 
knihovnu, je zde víceúčelový sál, Muzeum 
Všenor a Literární kavárna včetně venkovní 
zahrádky. Působí zde i Všenorská divadelní 
společnost, již se uskutečnila premiéra hry 
TIK TIK a pracuje se na dalších představe-
ních. V Muzeu Všenor je původní expozice 

ruské emigrantské básnířky Mariny Cvěta-
jevové doplněna o novou expozici Historie 
Všenor, která je prezentována formou za-
věšených panelů a  předmětů ve  vitrínách. 
V  sále je kromě uvedených expozic insta-
lována výstava ak. mal. Adolfa Liebsche-
ra, který dekoroval kapli sv. Jana Křtitele 
ve Všenorech i  taneční a divadelní sál pat-
řící k Ville Nolč, nyní kulturní dům. Druhá 
výstava je věnována Ing.  arch. Břetislavovi 
Štormovi. Obě expozice budou zapsány jako 
sbírky do Centrální evidence sbírek MK ČR.

Za náklady z rozpočtu obce cca 11 mil. Kč 
jsme získali důstojné místo pro kulturu 
a  spolkový život. Náklady včetně nákupu 
a  rekonstrukce se pohybují okolo 31 mil. 
Kč, z čehož činí dotace cca 20 mil. Kč. Spo-
luúčast obce je cca 11 mil. Kč. Hodnota bu-
dovy v  dnešním stavu po  rekonstrukci se 
odhaduje na 40 až 50 mil. Kč.

základní škola 
a mateřská škola Josefa 
Kubálka - projekty
Je hotový projekt včetně stavebního povole-
ní na rekonstrukci budovy II. stupně školy, 
čekáme na vypsání dotace. Odhadované ná-
klady 15 mil. Kč bez DPH.

K dispozici je studie na výstavbu tělocvič-
ny u II. stupně školy 

V  rámci studentských prací ČVUT stu-
denti nakreslili variantní návrhy rekon-
strukce, demolice nebo novou stavbu budo-
vy I. stupně. 

Rekonstrukce vzduchotechniky v  jídelně 
na I. stupni je dokončena, náklady 1,2 mil. 
Kč včetně DPH.

Obec schválila nákup konvektomatu 
za  250  000 Kč na  rozšíření kapacity školní 
jídelny, konvektomat je nainstalován.

Částečnou rekonstrukcí prošel objekt sta-
ré školy u kostela sv. Václava. Všechny učeb-
ny a  sociální zařízení prošly rekonstrukcí 
a slouží k výuce dětí 1. stupně základní ško-
ly. Přestěhována byla do této budovy všenor-
ská pobočka Základní umělecké školy Čer-
nošice. Celkové náklady obou rekonstrukcí 
činí 1 238 824 Kč.

Zahrada mateřské školy byla upravena 
v přírodním stylu na základě projektu poda-
ného na Státní fond životního prostředí ČR. 
Na projekt je čerpána dotace. 

Nad rámec ročního příspěvku škole 
Kč 3,2 mil. /rok, obec schválila příspěvky 
300 000 Kč na IT vybavení, 60 000 Kč na vy-
bavení školy nábytkem, 150 000 Kč na dia-
gnostiku vodovodu a kanalizace. 

Obec zvýšila opakovaně roční příspěvek 
škole. Jen za  poslední rok šlo z  rozpočtu 
obce do školy celkem 6 618 111 Kč. Na pří-
jmové stránce rozpočtu měla obec Všenory 

vážení spoluobčané, dovolte nám, abychom se ohlédli za uplynulým 
funkčním obdobím zastupitelstva obce všenory. do komunální 
politiky jsme v minulém volebním období vstoupili jako nezávislí 
kandidáti v subjektu všenory 2020 proto, abychom zabránili rozsáhlé 
výstavbě v obci a změnili život v obci k lepšímu. nesmířili jsme se 
s tím, že nejsou peníze nebo že něco nejde. důsledně jsme se snažili 
žádat o každou dotaci tak, aby bylo možné projekty uskutečnit. 

Bilance volebního 
období 2018—2022
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v roce 2021 Kč 29 mil., pro školu byly tedy 
příspěvky ve  výši 22,82 % z  celkového roz-
počtu obce. 

vodovod a kanalizace
Během tohoto volebního období jsme zre-
alizovali dva velké projekty. Po  dvaceti le-
tech slibů občanům Benátek se podařilo 
uskutečnit projekt Vodovod a  kanalizace 
Benátky. Celkové náklady včetně DPH byly 
7  358  538,36 Kč. Podařilo se také zajistit 
a čerpat dotaci k tomuto projektu v celkové 
výši 4 345 505,42 Kč.

Druhým projektem byl Vodovod Brun-
šov s  celkovými náklady včetně DPH 
9 112 726,11 Kč dotace 5 981 985,03 Kč.

Přivedli jsme také vodu na  horno-
mokropeský hřbitov, aby již nebyl problém 
s nedostatkem vody na tomto hřbitově. Cel-
kové náklady projektu byly 250 000 Kč.

Máme připravený projekt na  vodovod 
a  kanalizaci na  Panské zahradě, čekáme 
na vypsání dotace. Odhadované náklady cca 
12 mil. Kč.

hospodaření s vodou 
a protipovodňová 
opatření
Zajistili jsme návrhy vybudování dvou dře-
věných přehrážek na Mokropeském potoce 
V  Chaloupkách. Je naplánována instalace 
vsakovacích jam na  Čihadlech a  na  Brun-
šově a zvažována je v ulici V Americe nad 
stezkou vedoucí do ulice Karla Majera. Bo-
hužel obec Všenory nemá centrální systém 
odvádění dešťové vody. Přirozené historické 
vodoteče a příkopy byly mnohokrát zrušeny 
či přerušeny necitlivým zásahem občanů, 
kteří si betonovali vstupy do garáží i  svých 
domů a nenechali průtok pro vodu. V roce 
2021 byl zpracován Digitální povodňový 
plán. V prosinci 2021 a únoru 2022 proběh-
ly fáze povodňové prohlídky.

životní prostředí 
a úprava zeleně 
Máme zpracované návrhy na  přeměnu ze-
leně v 7 lokalitách – Gloriet, Burza, Náves, 
prostor za Zdenkou, Park Teyrovského, pláž 
u  jezu, prostor okolo kaple sv. Jana Křtite-
le. Návrhy nám zpracovali studenti ČVUT 
a ČZU. 

Realizujeme již prostor u  Glorietu. Vrá-
tili jsme Glorietu funkci vyhlídky do kraje. 
K tomuto účelu byl Gloriet zřízen. Podařilo 
se nám odkoupit pozemek pod Glorietem, 
v  současné době je již ve  vlastnictví obce 
Všenory. Zajistili jsme restaurátorský prů-
zkum této stavby, získali požadavky na opra-

vu od památkářů. Rádi bychom co nejdříve 
přistoupili k celkové opravě. 

Pod Glorietem jsme osadili malou vinici 
odrůdou Felicia směr Müller Thurgau. Vini-
ce tu v historii již byla. 

Založili jsme ovocný sad na  louce pod 
hřbitovem u  Glorietu. Jedná se o  dvacet 
stromů. Do stejného místa přesuneme i za-
chráněný historický srub Vinnetou. 

Realizujeme i prostor za Zdenkou. Chce-
me pokračovat s pláží u jezu – požádali jsme 
Povodí Vltavy, aby obci Všenory pronajalo 
pozemek u Jezu, aby bylo možné zrealizovat 
písčitou pláž a dodání laviček. 

V  uplynulém období jsme sázeli stromy 
u Berounky, ve spolupráci s neziskovou or-
ganizací Sázíme stromy, z. ú. jsme nasázeli 
celkem 60 stromů, především původní české 
ovocné stromy a lípy. 

Připravujeme na listopad 2022 sázení dal-
ších 40 vysokokmenných ovocných stromů 
u Berounky.

odpadové hospodářství
Za  stávajícího volebního období jsme za-
vedli door-to-door systém, včetně nákupu 
odpadových nádob v rámci dotace pro ob-
čany. Jednalo se v roce 2019 o nákup 740 ks 
240 l nádob (370 na  papír a  370 na  plast), 
50 ks na bioodpad, 2 kontejnery na kartony. 
Dotace činila 566 400 Kč bez DPH. Nádoby 
byly zapůjčeny zdarma občanům. Zvýšili 
jsme počet velkých kontejnerů na kov a sklo 
na sběrných místech. 

Otevřeli jsme sběrné místo, před tím se 
zajišťoval svoz odpadu jen 2 x ročně. Začát-
kem září se sběrné místo přesune na poze-
mek za tratí. 

Spolu se starosty z  okolí Berounky jsme 
založili vlastní svozovou firmu Pobero s.r.o., 

tím budeme schopni daleko lépe ovlivňovat 
svoz odpadů, jak z technického a provozní-
ho hlediska, tak i z ekonomického hlediska. 
Vybavení svozových vozů umožňuje i váže-
ní jednotlivých popelnic. 

I  přes podstatné zvýšení nákladů na  na-
kládání s  odpady a  přes legislativní změny 
zůstal poplatek pro občany stejný jako v mi-
nulých letech. 

doprava a oprava cest 
Obec průběžně jednala a  jedná se Správou 
silnic Středočeského kraje a Metroprojektem, 
zúčastňuje se jednání o  rekonstrukci dvou 
mostů v  obci a  následné rekonstrukci vo-
zovky. Při této rekonstrukci dojde k uzavření 
ulice Květoslava Mašity na  několik měsíců. 
Bude také opravena vozovka v  úseku Burza 
odbočka na Černolickou. Dokončujeme po-
volovací proces na přesun zastávky U Kácov-
ských na Burzu v září nebo říjnu 2022.

Plánujeme také vybudovat chodník 
od  Sladovny až po  bistro Míša, přes auto-
busovou zastávku na  Burze. Tím by došlo 
k  bezpečnému průchodu chodců v  tomto 
úseku. Chodci by také mohli využít cestičku 
vedoucí kolem rybníka až k  vile Boženka, 
se kterou počítáme již dva roky, a zrealizuje 
se v  souvislosti s přesunem autobusové za-
stávky. V místě nové zastávky na Burze také 
vznikne nový přechod pro chodce. 

Podařilo se zajistit dopravní opatření 
na  zákaz vjezdu vozidel do  prostoru k  Be-
rounce formou instalace tří zákazových zna-
ček, tím se zlepšila situace s vjezdem a par-
kováním aut u Berounky. 

Instalovali jsme 5 nových dopravních zr-
cadel na frekventovaná a nepřehledná místa. 

Byl opraven chodník v  ulici Karla Maje-
ra a položena nová dlažba. Jedná se o úsek 
v délce 220 m.

územní plán
Podařilo se nám vypracovat a  veřejně pro-
jednat nový územní plán. Budeme ho schva-
lovat začátkem září, starý územní plán je 
z  roku 1994. Na  tvorbu nového územního 
plánu jsme získali a  čerpali dotaci ve  výši 
400 000 Kč. 

Finance
Finančně jsme stabilizovali obec, za dva roky 
jsme vytvořili rezervu 30 mil. Kč. Díky tomu 
jsme mohli realizovat velké projekty jako re-
konstrukce a  nákup kulturního domu, vo-
dovod a kanalizaci Benátky, vodovod Brun-
šov. Mohli jsme zadat vypracování projektu 
na  rekonstrukci II. stupně školy, vyměnit 
plot na  hornomokropeském hřbitově, při-
vést vodu na  stejný hřbitov atd. Nakoupili 

p  �Vyhlídka u Glorietu

  �Nový sad poblíž Glorietu
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jsme pozemek U Kovárny, 18,6 hektaru lesa 
a plánujeme nákup dalších pozemků. 

K 31. 8. 2022 obec měla na účtu celkem 21 
mil. Kč, zadlužení obce se oproti tomu sní-
žilo na 6,3 mil. Kč.

investice a nákupy
Nákup pozemku u  Kovárny 1  360 m2 za   
2 100 000 Kč v červenci 2019.

Nákup 18,6 ha lesních pozemků 
za 3 256 500 Kč, v roce 2022.

Nákup štěpkovače Lumag Rambo HC15 
PRO za cenu 49 990 Kč.

Nákup víceúčelového stroje Avant 528 
včetně příslušenství za  cenu 1  455  820 Kč 
bez DPH v září 2021.

sociální oblast
Rozvoj kulturní a  sportovní či komunit-
ní činnosti v obci je podporován dotacemi 
obce Všenory na základě podaných žádostí 
organizací a spolků. 

V  přízemí budovy bývalého obecního 
domu v  prostorech po  České poště vznikl 
provizorní byt pro ukrajinské uprchlíky.

Snažíme se pomáhat občanům v  souvis-
losti s vysokými cenami energií. Vzhledem 
k  nejistým dodávkám plynu v  zimě obec 
umožňuje samotěžbu dřeva pro občany obce 
Všenory za velmi výhodných podmínek.

Zavedli jsme formu finančního daru se-
niorům, kteří se dožívají kulatého jubilea, 
a pravidelně gratulujeme jubilantům k doži-
tým kulatým narozeninám.

Další podporou je poskytování příspěvku 
na sociální účely seniorům s cílem zmírnění 
dopadu poplatků za svoz odpadu.

Opakovaně obec Všenory zajistila nákup 
a distribuci respirátorů pro seniory. 

úspory energií 
Dokončuje se projekt a  žádost o  dotaci 
na  výměnu poloviny z  cca 411 sloupů ve-
řejného osvětlení. Výměna zdrojů za  LED 
žárovky ze 70 W na 30 W. Žádost o dotaci 
bude podána v září 2022. Na rok 2023 je na-
plánována druhá polovina. V rámci výměny 
dojde i k doplnění nových sloupů osvětlení. 

Intenzivně se zabýváme dalšími projekty 
na  úsporu energií. Fotovoltaika, zateplení 
budov ve vlastnictví obce. Bude posouzena 
každá budova ve vlastnictví obce a následně 
požádáno o  dotace jak na  zateplení objek-
tů, tak i na umístění fotovoltaických panelů 
na střechy

služby v obci všenory
Pobočka České pošty byla ve  Všenorech 
před rokem 2018 zrušena. Vyšli jsme lidem 

vstříc zřízením pobočky Pošty Partner a za-
jistili jsme její fungování. Na poště také fun-
guje služba Balíkovna. 

Zajistili jsme otevření dětské ordinace 
ve Všenorech, zrekonstruovali jsme prosto-
ry ordinace na I. stupni. Ordinace se otevře 
od  1. 10. 2022. Současně je zde zachována 
ordinace praktické lékařky pro dospělé.

Zajistili jsme instalaci AlzaBoxů u  obec-
ního úřadu.

Podpořili jsme finančně prodejnu COOP 
a  Bistro Míša formou příspěvku na  zvýše-
nou cenu energií.

vysokorychlostní 
internet v obci
V současné době se podařilo zařídit nabíd-
ku od  Cetinu/O2 pro občany Všenor pro 
zřízení vysokorychlostního nadzemního in-
ternetu pro cca polovinu domácností (277). 
Budeme se snažit rozšířit nabídku vysoko-
rychlostního internetu i na další části obce. 
Realizace přípojek vysokorychlostního in-
ternetu začne v říjnu 2022. 

sport
Budujeme dětské a  sportovní hřiště u  Ko-
várny, bude připraveno k užívání v první po-
lovině září 2022. Dětské hřiště bude osazeno 
skluzavkami, houpačkami a  dalšími prvky. 
K  dispozici bude také hřiště na  pétanque 
a sportovní hřiště. 

Kulturní aktivity v obci 
Obec se zúčastnila Slavností Morany, Krá-
lovského průvodu, Masopustu v  Dolních 
Mokropsech. Spolupracuje s  Okrašlovacím 
spolkem obce Jíloviště (setkání u  Diany, 
návštěva Okrašlovacího spolku obce Jílovi-
ště ve Všenorech). V kapli sv. Jana Křtitele 
se uskutečnilo vzpomínkové odpoledne 
na Ing. arch. Břetislava Štorma, které orga-
nizovali Jaroslav a  Jiří Bímové. Spolupráce 
je i s Karlickým ženským pěveckým sborem. 
Navázali jsme na  tradici Vítání občánků 
a Jablkobraní. 

Obec vydala dva stolní Všenorské kalen-
dáře. Proběhlo velikonoční setkání u  ote-
vřené kaple sv. Křtitele a  vánoční setkání 
u  rozsvíceného stromečku na  Burze. Obec 
zorganizovala seminář, na kterém se setka-
li odborníci s vedením obce kvůli záchraně 
parku Ing. Teyrovského. 

V nově otevřeném kulturním domě za-
hájila svoji činnost Všenorská divadelní 
společnost, koncert zde měli Pavel Ne-
chvíle, Jiří Stivín a  Sousedé od  Beroun-
ky a  proběhlo setkání na  téma Fenomén 
trampingu II (tramping a  chatové osady 
v našem kraji).

všenorská knihovna 
a informační centrum 
berounka 

Všenorská knihovna a Informační centrum 
Berounka poskytuje jako veřejná knihovna 
knihovnické a  informační služby dle kni-
hovního zákona, navíc pro základní školu 
pořádá lekce knihovnicko-informační pří-
pravy (školní lekce pro 1. stupeň a  přípra-
va pro práci s  informacemi, informačními 
zdroji a  orientace v  informačních zdrojích 
pro 7. a 9. třídu 2. stupně). Každoročně or-
ganizuje pasování prvňáčků na čtenáře. 

Knihovna zavedla půjčování e-knih, 
ve spolupráci s Knihovnou Jana Drdy v Pří-
brami získává výměnné soubory knih pro 
obohacení fondu, zpřístupnila plné texty 
digitalizovaných obecních a školních kronik 
a pamětních knih ve svém online katalogu, 
postupně zavádí čárové kódy do knih. 

Všenorská knihovna se navíc specializuje 
na  regionální literaturu a  regionální infor-
mace. Dále pořádala geologické, ornitologic-
ké a vlastivědné vycházky, spoluorganizovala 
setkání knihovníků Prahy-západ, zúčastnila 
se aktivně setkání kronikářů Prahy-západ 
a  setkání neprofesionálních hasičů v  Řit-
ce se zaměřením na  historické dokumenty. 
Spoluorganizovala pouť z Černolic do kaple 
sv. Jana Křtitele ve Všenorech. Zúčastnila se 
Masopustu ve Všenorech i Dolních Mokrop-
sech. Na Jablkobraní má knihovna pravidel-
ně svůj stánek, kde propaguje své služby.

Po přestěhování do kulturního domu jsou 
služby knihovny rozšířeny i  na  Muzeum 
Všenor, poskytování informací o  historii 
a zajímavostech obce a prodej publikací, po-
hlednic apod. Nově knihovna také poskytuje 
informace o nejbližších akcích v kulturním 
domě, zajišťuje rezervaci sálu a  předprodej 
vstupenek na divadelní představení.

Čtyři roky utekly. Dalo by se to při-
rovnat k rozjíždějícímu se vlaku, který 
nabíral postupně na  rychlosti, a  my 
se teď řítíme do  cílové zastávky. Byla 
to však zajímavá jízda, i když plná po-
vinností, starostí a  někdy bezesných 
nocí. Volný čas skoro nebyl. Ale pocit 
z toho, když se něco povede, je krásný 
a  člověk zapomene na  únavu a  těž-
kosti, které ho předtím provázely.

co říci na závěr
Děkujeme všem našim občanům, 
kteří přispívají ke  zvelebování 
a rozvoji Všenor.

Roman Štěrba, starosta 
Alena Sahánková, místostarostka
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informace Z úřADu

stručné zhodnocení hospodaření 
obce k polovině roku 2022
Po propadu rozpočtových daňových příjmů obce v hlavním 
covidovém roce 2020 o přibližně 5 % oproti roku 2019 
naštěstí nedošlo v roce 2021 k naplnění pesimistických 
scénářů. Daňové příjmy obce loni činily 29,2 mil. Kč a oproti 
roku 2019 tak vzrostly o 5,8 % (oproti roku 2020 o 10,9 %). 
Pokračování tohoto trendu pozorujeme i v letošním roce, kdy 
daňové příjmy za období leden až červen dosáhly 16 mil. Kč, 
což je zhruba o 11 % více než za stejné období loňského roku. 

Obec tak nemusela během období spojeného s  pandemií CO-
VID-19 a se začátkem energetické krize sahat k nějakým význam-
ným omezením ani v provozní oblasti, ani v oblasti rozvojové a in-
vestiční. Investice obce do  infrastruktury a  rozvojových projektů 
dosáhly loni 35,3 mil. Kč, přičemž největšími investičními akcemi 
byly nákup a rekonstrukce kulturního domu, realizace vodovodu 
a kanalizace na Benátkách a vodovodu na Brunšově. Mezi menší 
akce patřily např. výměna plotu a vodovod na mokropeském hřbi-
tově. Tyto investice byly zčásti kryty účelovými dotacemi (investič-
ní přijaté transfery činily 17 mil. Kč) a zčásti z vlastních prostředků 
obce. Na žádnou akci nebylo použito dluhové financování. 
Stejný trend pokračuje i  letos, kdy za  první pololetí činily inves-
tiční výdaje celkem 17,5 mil. Kč, přičemž obec získala související 
investiční dotace 11,9 mil. Kč. Kromě dokončení výše zmíněných 
investičních akcí se obec letos dohodla na odkupu 18,6 hektaru 
lesa nad Brunšovem v oblasti těsně přiléhající k (obepínající) kapli 
sv. Jana Křtitele. Probíhá rekonstrukce školní jídelny a  ordinace 
umístěné v budově 1. stupně základní školy. 
Pokud jde o běžnou provozní stránku, dlouhodobě patří mezi nej-
významnější položky výdaje na komunální služby včetně nakládá-
ní s odpady a osvětlení a na školství. Tady bych si dovolil zmínit, že 
přes významné navýšení cen a přes legislativní změny nedošlo pro 
letošní rok ke zvýšení poplatků domácností za komunální odpad. 
Na závěr: Finanční majetek obce činil k 30.6.2022 celkem 23 mil. 
Kč, zadlužení se oproti tomu snížilo na  6,3 mil. Kč. Z  finančního 
hlediska tak není důvod obávat se o další rozvoj obce, byť válka 
rozpoutaná totalitním režimem Ruské federace nepochybně bude 
ještě nějakou dobu znamenat jak lidské tragédie, tak bude dopa-
dat i na naši, a nejen naši ekonomickou situaci. 

Martin Mašát

nový stavební zákon a další předpisy
InforMAcE STAVEbní KoMISE
nový stavební zákon prosadili poslanci bývalé sněmovny 
těsně před parlamentními volbami. bylo to proti nesouhlasu 
senátu a většiny odborné veřejnosti. nová poslanecká 
sněmovna odsunula platnost nového stavebního zákona 
na 1. 7. 2024. nový zákon má podstatným způsobem 
zjednodušit stavební řízení a změnit organizaci stavebních 
úřadů. Důležitou novinkou je také fikce souhlasu 
v případech, kdy se dotčené orgány nevyjádří v termínu.

Plánované vytvoření Nejvyššího stavebního úřadu a Krajských sta-
vebních úřadů bylo zrušeno. Kompetence zde má nadále Minister-
stvo pro místní rozvoj. Předpokládá se omezení počtu obecných 
stavebních úřadů ve  městech a  obcích. Proti tomuto opatření 
se staví část odborné i  laické veřejnosti. Právě podrobná znalost 
území pracovníky stavebních úřadů byla výhodou v otázkách roz-
hodování. Odborná diskuze nadále probíhá. Jen Česká komora 
autorizovaných inženýrů a techniků činných ve výstavbě (ČKAIT) 

podala několik desítek připomínek.
Dílčí změny Stavebního zákona již platí. Pro stavebníky rodinných 
domů a rekreačních objektů je důležitá změna činností při dokon-
čování stavby. Stavby RD a některé další se již nekolaudují. Staveb-
ník vyplní formulář Ohlášení dokončení stavby (k dispozici např. 
na mmr.cz) a zašle jej příslušnému stavebnímu úřadu. Ten oznámí 
termín závěrečné kontrolní dohlídky na stavbě. K této dohlídce je 
nutné předložit doklady (výchozí revize, geometrický plán, atesty 
materiálů, doklady o likvidaci odpadu ze stavby, prohlášení zho-
tovitele apod.). Dále stavební úřad vystaví stavebníkovi doklad 
o dokončení stavby, na jehož základě bude stavbě přiděleno číslo 
popisné a stavbu bude možné vložit do katastru nemovitostí.
V  souvislosti se Stavebním zákonem se změní řada souvise-
jících vyhlášek a  dalších předpisů. Od  10. 12. 1921 platí Vyhl. 
460/2021 Sb. o kategorizaci staveb z hlediska požární bezpečnosti 
a ochrany obyvatelstva. Tato vyhláška rozděluje stavby do 5 tříd 
využití a 4 kategorií (0, I, II a III). Třídy využití se stanoví podle toho, 
zda ve  stavbě jsou prostory pro spaní, pro veřejnost, pro osoby, 
jejichž evakuace je podmíněna asistencí dalších osob, případně 
kombinace těchto prostorů. Kategorie stavby pak určují její para-
metry, tedy zastavěná plocha, počet nadzemních a podzemních 
podlaží apod. Každá nová stavba i stavební úpravy musí být podle 
této vyhlášky zařazena. 
Dopad zařazení stavby podle Vyhl. 460/2021 Sb. najdeme v Záko-
nu 133/1985 Sb. o požární ochraně ve znění změny 415/2021 Sb. 
v § 40 se stanoví:
■  pro stavby kategorie 0 se nezpracovává PBŘ (požárně bezpeč-

nostní řešení) ani se nevykonává státní požární dozor 
■  pro stavby kategorie I  se zpracovává PBŘ, ale nevykonává se 

státní požární dozor
■  pro stavby kategorie II a III se zpracovává PBŘ a vykonává se stát-

ní požární dozor
V praxi to znamená, že pro rodinné, rekreační a malé bytové domy 
je nutno zpracovat PBŘ, ale HZS se nebude vyjadřovat k projekto-
vé dokumentaci těchto staveb a nebude vykonávat státní požární 
dozor.

Martin Lehovec

VšenoRáček připravuje pro děti 
setkání v kulturním domě v neděli 
9. října 2022 od 14 hodin.
Těšit se můžete na bublinovou show, 
kouzelníka, dílničky pro děti, malování 
na obličej a další zábavu.
Na místě také proběhne swap dětských 
hraček a dětských knížek, můžete tedy 
přinést, co už nevyužijete a vyměnit 
za jiné.
Akci finančně podpořila obec Všenory.
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Pozemek pro umístění srubu byl pečlivě 
zvolen po zralé úvaze z několika variant, 

nynější poloha vychází z regulačního plánu 
území kolem Glorietu, který zpracovaly stu-
dentky krajinářského ateliéru Sitta z Fakulty 
architektury ČVUT. Na  místě samotném 
byla již instalována železobetonová základo-
vá deska, na níž bude ještě nízká podezdívka 
z  bílých cementových cihel, připomínající 
tu, kterou srub původně měl. 

Příběh záchrany srubu Vinnetou se začal 
psát v roce 2020, kdy díky osvícenému pří-
stupu tehdejšího majitele pana Šlechty ne-
byl zničen, nýbrž nabídnut obci „za odvoz“. 
Srub se původně nalézal na pozemku v ulici 
Nad Burzou, kde měl ustoupit stavbě nové-
ho rodinného domu. Myšlenka na  transfer 
srubu a  jeho znovupostavení a  využití pro 
komunitní účely obce se zprvu zdála fan-
tastická, v srpnu se ale přikročilo, opět díky 
shovívavosti stavebníka k  demontáži, která 
probíhala souběžně s  přípravou pozemku 

na novou výstavbu. Vše se mohlo uskutečnit 
díky zájmu dobrovolníků a vstřícnosti obce. 
Srub původně stával na svažitém terénu, ro-
hové parcele, částečně zalesněné. Cílem bylo 

nalézt stanoviště, které by charakterem od-
povídalo tomu původnímu (zvlněný terén, 
vzrostlé jehličnany) a kam by srubová stavba 
celkově zapadala.

Proč vlastně tolik úsilí pro záchranu 
v  podstatě malé a  ne příliš staré stavby? 
Protože podobné stavby, víkendové chaty 
jsou jedním ze znaků charakteristických 

informace Z úřADu

  �Archivní plány

p  �Původní stanoviště srubu.

  �Vstupní průčelí

Záchranný transfer  
víkendové chaty Vinnetou
ve druhém zářijovém týdnu 
bude probíhat druhá fáze 
záchranného transferu srubu 
vinnetou a to jeho opětovné 
postavení na obecní louce poblíž 
glorietu. stavbu povede tesařský 
mistr martin zeťák z národního 
muzea v přírodě z rožnova 
pod radhoštěm, specialista 
na záchranné transfery lidových 
staveb, spolu s bratry bímovými 
za účasti dobrovolníků. 
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pro všenorskou villegiaturu. Chaty nejsou 
zdaleka koncentrovány pouze v  chatových 
osadách, ale jsou roztroušeny ve vilové zá-
stavbě. Některé z nich sloužily jako stavební 
provizorium při stavbě náročných reprezen-
tativních vil, jiné později našly uplatnění 
jako zahradní domky. Dá se přímo hovořit 
o  fenoménu srubů roztroušených mezi vi-
lami, jako o charakteristickém znaku urba-
nistické a  architektonické podoby zástavby 
Všenor. Chaty a chatové osady jsou obecně 
jedním z typů víkendového bydlení a tráve-
ní volného času v přírodě, protipólem rezi-

denčních vil v zahradách. Ve Všenorech na-
lezneme vedle sebe obojí.

Typově se jedná o  úsporně řešenou jed-
noprostorovou chatu s verandou začleněnou 
do půdorysu. Konstrukce je dřevěná, srubo-
vá s  rybinovými spoji v  rozích, konstrukč-
ně vycházející z tradic lidového stavitelství. 
V  rustikální formě detailů (okenní šam-
brány) i  nábytku spatřujeme velmi pozdní 
ozvuky národního stylu. Malý vnitřní pro-
stor domku byl umně řešen s inkorporova-
ným spacím a kuchyňským koutem. Archiv-
ní dokumentace ukazuje plán na  výstavbu 
domku z roku 1934, podepsaný zednickým 
mistrem Karlem Mrákotou. Realizace se 
od  návrhu lišila v  některých detailech, na-
příklad v  podobě podezdívky (cihlová na-
místo kamenné) a skladbě prkenného štítu. 
Za  poskytnutí archiválií děkujeme panu 
Karlu Jiskrovi.

Záchrana všenorského srubu byla možná 
i  díky Národnímu památkovému ústavu, 
který jej zahrnul do  své edukační činnosti. 
Demontáž proběhla v rámci specializované 
tesařské dílny, vzdělávacího programu pro 
veřejnost, pořádaného Odborem edukace 
a  dalšího vzdělávání NPÚ, který aktivně 
propojuje odborníky a  laiky a  je pořádán 
na památkách a místech, kde může pomoci 
nastartovat správný proces památkové ob-
novy. Demontáž srubu Vinnetou zajišťovalo 
celkem 22 dobrovolníků z  Čech i  Moravy 
a to ve velmi pestrém složení. Sešli se mezi 
nimi studenti, majitelé historických objektů, 
řemeslníci truhláři, ale například i  archeo-
ložka, socioložka, knihovnice, kamnář a je-
den ministerský rada. 

Odborná demontáž začala dokumenta-
cí původního stavu. Památkový architekt 
Jan Veselý pořídil zaměření srubu a zprávu 
o operativním památkovém průzkumu. Po-
stupovalo se podle památkových standardů, 
a  to přestože srub není chráněnou památ-
kou. Následovaly přípravné práce, nutné 

k  rozebrání samotné konstrukce: šetrné 
odstranění krytiny, okenních a  dveřních 
křídel, otlučení vnitřních omítek. Všechny 
dřevěné konstrukční prvky byly označeny 
raznicí a jejich číslo bylo zaneseno k přísluš-
ným prvkům na  plánové dokumentaci po-
řízené v měřítku 1 : 20. Následovalo šetrné 
rozebírání dřevěných dílů výhradně ručním 
nářadím. Velké poděkování patří manželům 
Procházkovým, jejichž nákladní auto slou-
žilo nejen pro převoz dílů, ale i jako lešení. 
Nedílnou součástí bylo ošetření dřeva proti 
škůdcům, sanace a  konzervace a  odborné 
uskladnění, které umožňovalo provětrávání 
dřeva po celou dobu uskladnění.

Vše je nyní přichystáno na znovuvýstav-
bu, o  které přineseme zprávu. Držte nám 
palce! Pokud se budete chtít do prací zapojit, 
nechte prosím na sebe kontakt na obecním 
úřadě.

Kateřina Samojská

informace Z úřADu

p  �Obecní dvůr

  �Základová deska

p  �Demontáž chaty
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v minulém čísle všenorského 
zpravodaje jsme informovali 
o jednáních týkajících se 
připravovaného projektu 
rekonstrukce železniční tratě 
na území všenor. Jednání 
zástupců obce se správou 
železnic a jeho projektantem 
nakonec vedla k dosažení shody 
na konečné podobě projektu, 
ve které jsou zapracovány 
všechny připomínky komise obce. 

Samotná stavba by měla začít na přelomu 
let 2024/5-28. Celková délka železniční 

trati v úseku Všenory-Karlštejn je 14,9 km, 
úsek Všenory 2,6 km a  bude svým rozsa-
hem znamenat největší investici v novodobé 
historii naší obce. Předpokládaný celkový 
objem investic činí 8 mld Kč bez DPH. Po-
čáteční hrubý odhad investic úseku Všenory 
je 1,4 mld. Proto je velmi důležité, jak bude 
finální projekt vypadat. Ovlivní totiž podo-
bu Všenor na dlouhá desetiletí. 

Následně po  projednání dokumentace 
pro územní rozhodnutí (dále DUR) se pro-
jekt posune do druhé fáze dokumentace pro 
stavební povolení (DSP), ve které se budou 
řešit veškeré detaily díla.

Na  následujících řádcích je shrnuta celá 
geneze projektu od  původních návrhů pro-
jektanta Správy železnic, které např. počítaly 
s  demolicí stávajících secesních budov žel. 
zastávky a  jejich nahrazením betonovými 
prefabrikáty bez zázemí pro cestující, banál-
ními otevřenými přístřešky na  nástupištích, 
dlouhými betonovými rampami ústícími 
do podchodu na místo podélného parkingu 
atd., až po jeho finální verzi, kterou zásadním 
způsobem ovlivnila Iniciativa Zastávky Čer-
nošice, Všenory, Srbsko, místní komunita 
obyvatel, spolek Na jedné vlně a komise obce.

záchrana secesních 
drážních budov
Počátek snahy o záchranu historických ob-
jektů železničních zastávek, včetně celkové 
změny koncepce projektu, se datuje do roku 
2017. Obec o rekonstrukci trati nejevila val-
ný zájem a  i  mezi zastupiteli bylo mnoho 
těch, kteří rekonstrukci trati nepřikládali 
důležitost. Proto vznikla Občanská Inicia-
tiva Zastávky Černošice, Všenory, Srbsko. 
V  sále OU uspořádala 23. 3. 2018 besedu 
s  předním odborníkem na  železniční sta-
vitelství doc.  Ing.  arch. Karlem Hájkem 
„Železnice a místo“, která měla veliký ohlas 
(www.youtube.com/watch?v=vkuQI4jziN4).

Vedení obce v čele se starostou p. Zdeň-
kem Seidlerem vyslyšelo výzvu Iniciativy 

a  po  živé diskusi na  ZO vydalo usnesení, 
ve kterém deklarovalo, že „trvá na zachová-
ní budov“, angažovalo p. Karla Hájka a s Ini-
ciativou nadále těsně spolupracovalo.

Na  doporučení děkana Fakulty archi-
tektury ČVUT prof.  Ladislava Lábuse 
jsem se obrátil na  respektovaného archi-
tekta/památkáře prof.  Václava Girsu, ve-
doucího Ústavu památkové péče ČVUT, 
se žádostí o  odborné stanovisko, týkající 
se památkové hodnoty zastávek. Na  jeho 
doporučení Iniciativa zorganizovala de-
tailní zaměření budov včetně okolí. Zamě-
ření časem převzal do projektu projektant 
SUDOP Praha již jako referenční. Vyda-
ná stanoviska ČVUT a posléze ICOMOS 
(Mezinárodní rady památek a  sídel) jed-
noznačně podpořila smysluplnost záchra-
ny objektů. Odborné stanovisko ČVUT 
bylo zahrnuto do dokumentace EIA, která 
je nedílnou součástí aktuálně projednáva-
né dokumentace DUR. Postupně si Inicia-
tiva vybudovala u SŽ pozornost a respekt 
svým koncepčním a  proaktivním přístu-
pem.

Po volbách v roce 2018 však nové vedení 
obce v  čele se starostkou paní Lenkou Ne-
jedlíkovou s p. Hájkem ukončilo spolupráci 
a zastupitelstvo navíc zrušilo usnesení o po-
žadovaném zachování zastávek. Následovaly 
roky, které smysluplné rekonstrukci tratě 
a záchraně budov příliš nepřály. 

Projekt rekonstrukce trati  
ve fázi územního řízení je u konce
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informace Z úřADu

Za finančního přispění všenorského obča-
na pana Filipa Doktora vypracoval p. Hájek 
několik fází studie revitalizace železničních 
zastávek a jejich okolí. Iniciativa se neustále 
marně pokoušela komunikovat se zastupiteli 
obce a paralelně úspěšněji se Správou želez-
nic. Proběhla petice, téma se začalo disku-
tovat na sociálních sítích a začalo rezonovat 
nejen mezi lidmi ve Všenorech, ale i v celo-
státních médiích.

Byly to stovky hodin práce, stovky mailů 
a  telefonátů, množství osobních setkání se 
zástupci Správy železnic a  SUDOP, účasti 
na  různých konferencích, seminářích, pre-
zentacích a  mnoho dalšího. Zkrátka „být 
neustále na  značkách“. Tyto snahy se staly 
doslova podstatnou součástí osobního i pro-
fesního života.

Místní komunita uspořádala v lednu 2020 
za  účasti sdělovacích prostředků úspěšný 
happening “Cafe na nádru” a začala se o bu-
dovy zastávek vzorně starat. V  návaznosti 
na  tyto aktivity provedla Správa železnic 
alespoň základní opravy a obě budovy nově 
natřela autentickým odstínem. Všenorské 
secesní zastávky se postupem času staly 
symbolem a inspirovaly mnoho dalších ko-
munit a municipalit po celé ČR.

Po změnách ve vedení obce, kdy se stal sta-
rostou pan Roman Štěrba, byla zřízena ko-
mise rekonstrukce trati. Karel Hájek na po-
třeby obce nezanevřel a vrátil se do pozice 
konzultanta komise obce, která ve  složení 
starosta Roman Štěrba, Karel Hájek a Marek 
Kotásek připravila aktualizovaný soupis po-
žadavků, které obec předložila Správě želez-
nic. Zachování zastávek byl jedním z bodů, 
který je dnes nedílnou součástí projektu 
rekonstrukce trati. O  koncepci a  rozsahu 
projektu se vždy sváděly náročné, vysilující 
a nekonečné diskuse se SŽ a SUDOP.

Budovy by měly najít nové využití. Pro-
jekt v  této fázi předpokládá, že v  objektu 
na  pražském nástupišti bude např. malé 
bistro. Budova na  berounském nástupišti, 
bude adaptována pro komunitní či spolkové 
potřeby, jako nejpravděpodobnější se nabízí 
umístění skautské klubovny.

co můžeme očekávat 
od současného 
projektu?
Zrekapitulujme si definitivní změny v  pro-
jektu podél celé trati. Začneme u železnič-
ního mostu. Ten současný bude nahrazen 
výrazně tišší novostavbou/replikou (se 3 m 
širokou lávkou), pod nímž bude umístěno 
parkoviště pro krátkodobé stání. Současná 
prudká rampa na most bude nahrazena delší 
a širší s menším sklonem. Od rampy ke kři-
žovatce U silnice x Panská zahrada povede 

p  �Stanovisko ICOMOS 
(Mezinárodní rady 
památek a sídel)

  �Projekt čekárny 
ve Všenorech 
(restaurovaný výkres 
z r. 1906)
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nová zpevněná a  osvětlená komunikace 
pro pěší a cyklisty.

Podjezd u  Louže bude zvětšen tak, aby 
na Benátky projely sanitky a vozidla hasičů. 
Zvětší se i propustek na Benátky, u kterého 
bude vybudována dočasná napájecí stanice 
a  2 nové zpevněné komunikace směr Be-
nátky. 

Mezi „pražskou“ železniční zastávkou 
a  obecním úřadem vznikne široký chod-
ník, který umožní bezpečný pohyb chodců. 

Směrem na Dobřichovice vzniknou mezi 
silnicí a  nástupištěm podélná parkovací 
stání, která nahradí ta stávající mezi zastáv-
kou a úřadem. 

Přednádražní prostor bude celkově 
upraven tak, aby zajistil bezpečný pohyb 
chodců, budou instalovány autobusové za-
stávky v obou směrech pro zamýšlenou lin-
ku do Horních Mokropes a náhradní auto-
busovou dopravu, bude dostatečně svedena 
srážková voda atd.. 

Podchod mezi nástupišti bude rozšířen 
na 4 metry, dostatečně osvětlen, jednotně za-
dlážděn a doplněn o výtahy na obě nástupiště. 

Pražské nástupiště bude doplněno 
o  nový přístřešek kombinovaný s  krytým 
stáním pro kola, který naváže na rekonstru-
ovanou budovu stávající zastávky. 

Opravena bude i historická secesní dře-
věná veranda. 

Berounské nástupiště je koncipováno ob-
dobně s výjimkou dřevěné verandy. 

Na  obou nástupištích bude použita kon-
strukce s  tzv. zákrytovými deskami, které 
umožňují zadláždění až po varovný a vodící 
pás na kraji perónu. 

Stávající široký chodník směrem k  zá-
vorám bude zúžen, samotný přejezd bude 
také přestavěn tak, aby splňoval současné 
normy. Nově bude veden kolmo přes koleje, 
ulice U silnice u něj povede mírným oblou-
kem tak, aby hrana křižovatky nebyla přímo 
u závor. 

Opravou projde i mostek přes všenorský 
potok, jehož koryto bude zadlážděno kame-
nem a doplněno o revizní schůdky. 

Poslední zásadní změnou v katastru naší 
obce bude podjezd pod kolejištěm dobři-
chovického nádraží, který posílí stávají-

cí přejezd na  úrovni dobřichovické lávky. 
Bude řešen jako dvoupruhová komunikace 
s chodníkem, která zpřístupní nejen dobři-
chovickou enklávu V Luhu, ale i obecní po-
zemky v katastru Všenor. 

Nezbývá než doufat, že projekt zdárně 
projde územním řízením a přiblíží se tak 
k  realizaci, která v  budoucnu nejenom 
zlepší systém veřejné dopravy celého regi-
onu, ale zároveň výrazným způsobem při-
spěje k revitalizaci a rozvoji významného 
veřejného prostoru obce Všenory.

Závěrem bych rád poděkoval za  spolu-
práci kolegům v  komisi, Jakubovi Špetlá-
kovi z Iniciativy Zastávky…, že to se mnou 
těch 6 let vydržel a  zástupu dalších, kteří 
nelitovali času ani úsilí. Všichni jste přispěli 
k tomu, že se rekonstrukce zastávek a trati 
posune do parametrů 21. století, bude pro 
naši obec přínosem a  zároveň zůstane za-
chován nádherný kus místní historie a pa-
měti místa.

Marek Kotásek, člen obecní komise 
rekonstrukce trati a Iniciativy Zastávky 

Černošice, Všenory, Srbsko

  �Projekt na přístavbu otevřené verandy při již stávající čekárně ve stanici Všenory (restaurovaný výkres z r. 1909) 
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školní úvodník 
Milí čtenáři školních stránek Všenorského zpravodaje, vítám 
Vás v novém školním roce. Věřím, že jste měli příjemné léto 
a načerpali spoustu energie a sluníčka do dalších dnů.

Zvu vás na naše tradiční školní akce, které jsou otevřené veřejnos-
ti, a věřím, že situace umožní, abychom se na nich setkali.
Těšíme se na společný začátek školního roku s uvítáním prvňáč-
ků. Těšíme se, že po dvou letech bude Benefice naživo. Těšíme se 
na Vánoční zpívání, školní zahradní slavnosti, na pasování prvňáč-
ků na čtenáře i na slavnost předškoláků, na prezentace deváťác-
kých závěrečných prací a na minislavnost poslední den školy, kdy 
prvňáčci odvedou deváťáky naposledy ze školy.

V  polovině června minulého školního roku nás po  sedmi letech 
navštívila ČŠI (Česká školní inspekce) a  provedla pravidelnou 
hloubkovou kontrolu. Termín na  konci školního roku byl pro 
všechny zúčastněné náročný, ale obstáli jsme se ctí.
Potěšilo nás, že inspekce shledala v naší škole vše v pořádku a že 
inspekce vyzdvihla jako silné stránky naší školy ty skutečnosti, 
které tak vnímáme i my ve škole:
■  klima školy podporující vzdělávání dětí a žáků a spolupráce pe-

dagogů,
■  podnětné materiální vybavení a program Začít spolu v MŠ, 

aktivní účast dítěte,
■  využívání širokého spektra vzdělávacích strategií, efektiv-

ních forem a  metod vzdělávání podporující pozitivní vztah 
dětí a žáků k učení,

■  změna způsobu hodnocení žáků ZŠ,
■  propracovaný systém školního poradenského pracoviště 

a  efektivní identifikace žáků s  potřebou podpůrných opatření 
včetně nastavovaného systému podpory nadaných žáků,

■  efektivní komunikace se zákonnými zástupci,
■  zapojení pedagogů do řízení školy.

Dostali jsme několik podnětů k dalšímu růstu naší školy. Patří 
k nim tyto:
■  zlepšení prostorových podmínek školy a v souvislosti s tím 

zlepšování materiálních podmínek,
■  v ZŠ ještě více využívat různých informačních zdrojů, individua-

lizovat a diferencovat zadávání práce žákům,
■  v MŠ rozložit nadstandardní aktivity do více dní.
Pokud byste se k nám do školy rádi přišli podívat, zavolejte a do-
mluvte si návštěvu kdykoliv. Dveře naší školy jsou otevřené celý 
školní rok, jednotné dny otevřených dveří neorganizujeme.
Těšíme se, že po třech letech, které byly nestandardní, bude tento 
školní rok zcela obyčejný, čistě školní, bez překážek, které by se 
nečekaně objevovaly.

Renáta Bartoníčková

vzpomínka na červnovou závěrečnou 
školní slavnost

Krásné počasí, zaplněná školní zahrada, usměvavé tváře, dojatí 
deváťáci i jejich rodiče, skvělý taneční dárek prvňáků, herecká kre-
ace divadelního kroužku, diplomy, kytice, kokardy, přání poslaná 
k podvečerní obloze…

ZŠ a mŠ JoSefa KUBÁLKa VšenorY

z dějin školy: sbírka pro Francii
Ve  dvacátých letech 20. století zorganizovali českoslovenští 
legionáři, kteří bojovali v první světové válce ve Francii, pe-
něžní sbírku na  vybudování školy pro zničené obce Vandy 
a Terron. Ke sbírce se připojila i naše hornomokropeská škola 
v letech 1923 a 1924.
„Povinností jest nezapomínati přátel, kteří byli s  námi v  do-
bách zlých. Škola, kterou postavíme francouzským dětem, 
bude jen nepatrnou splátkou velikého dluhu Francii. Ale uká-
žeme, že náš národ umí i při svých skrovných prostředcích býti 
vděčný. Na  dílo dobra a  lásky sebraly naše děti vloni 102 Kč 
10 haléřů, letos 47 Kč 35 haléřů.“

Vladislav Veselý
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co je nového ve všenorské knihovně
najdete nás v Kulturním domě a máme nové otevírací hodiny: 
středa – neděle 13:00 – 18:00

Jak se všenorská knihovna stěhovala
V  posledním červnovém týdnu vypuklo stěhování knihovního 
fondu a nábytku do prostor Kulturního domu. Téměř 17 tisíc knih 
se posouvalo na speciálních vozíkách do stěhovacího vozu firmy 
Stahl. Jedna jízda samozřejmě nestačila. Vozíky s knihami vystří-
daly v  dalších dnech bílé knihovnické regály, které se v  nových 
prostorách stavěly zcela jinak, než byly sestaveny v předchozích 
prostorách v budově obecního úřadu. Stěhování předcházelo dů-
kladné měření a počítání, než se mohlo říct: „Jdeme do toho“.

Posledním čtenářem v našich prostorách v budově obecního úřa-
du byl Ing. Vladimír Charvát, který si vybíral knihy ve chvíli, kdy se 
za ním už plně stěhovalo. 

nové prostory znamenají i nové služby
Centrem Všenorské knihovny a Informačního centra Berounka je 
výpůjční pult. Není to vlastně jen výpůjční pult, ale i „dispečink“. 
Je to první místo, na které se návštěvník, nejen čtenář Všenorské 
knihovny, po příchodu do Kulturního domu může obrátit s jakým-
koliv dotazem, požadavkem, přáním. 
Na tomto místě se půjčují a vrací knihy, zodpovídají dotazy ohled-
ně služeb Všenorské knihovny a Muzea Všenor, historie a zajíma-
vostí obce, rezervují a  prodávají vstupenky na  kulturní akce, re-

zervuje sál v  kulturním domě, prodávají pohlednice, publikace, 
omalovánky apod. Na tomto místě se též knihy evidují a katalogi-
zují a budou se zapisovat muzejní předměty do speciálního modu-
lu, který bude součástí Knihovního systému KP-SYS – Verbis. 

Kam se poděla beletrie?
To je častý dotaz těch, kteří přicházejí do Všenorské knihovny po-
prvé po stěhování. Beletrie je celá, jen je rozdělena do tří prostorů. 
V místnosti za výpůjčním pultem jsou k dispozici nejnovější knihy 
získané Všenorskou knihovnou (nákup a dary), výměnné soubory 
knih z Knihovny Jana Drdy v Příbrami, beletrie získaná v minulosti, 
biografie a cestopisy. 
V bílých prosklených knihovnách v Literární kavárně, jsou umístě-
ny detektivky. Osm knihoven skrývá kolem 1 500 detektivek české 
i světové produkce. Nebojte se, pokud jste registrovaným čtená-
řem Všenorské knihovny, si z těchto knihoven vybírat knihy k vy-
půjčení. Knihy jsou uspořádány abecedně podle prvního písmene 
příjmení autora.
Po schodech vyjdete na galerii nad Literární kavárnou s výhledem 
do sálu. Nachází se zde poslední část beletrie, tzv. Zlatý fond, který 
obsahuje klasiky české a světové literatury. Knihy jsou zde uspořá-
dány podle příjmení autora. Určeny jsou především žákům a stu-
dentům. A ti sem také přicházejí. 
Hlavní část knih na galerii je však věnována našim nejmenším čte-
nářům a starším dětem. Komiksy, dobrodružné, historické příběhy, 
detektivky i fantazy. Knížky o zvířatech, příroda, hobby, skauting, 
hry, encyklopedie, pedagogika a psychologie, regionální literatu-
ra. Nejmenší čtenáři si zde mohou pohrát s hračkami. Oblíbený je 
dřevěný hrad. 
Zbytek knih je v depozitáři vlevo od jeviště, kde je odborná lite-
ratura (pragensia, dějiny, teorie literatury a českého jazyka, tech-
nika…). Je zde rovněž sbírka knih k expozici Mariny Cvětajevové, 
knihy všenorských osobností, sbírkové předměty z Muzea Všenor. 
Když se lidé ptají, zda to bylo lepší v dřívějších prostorách. Mohu 
odpovědět: „Je to jiné“. Bývalá knihovna byla klidnější, co se týká 
provozu. Část knih však byla ve velké výšce. Bez štaflí bylo vylouče-
no se k těmto knihám dostat. V současné knihovně jsou knihy lépe 
přístupné, pulzuje zde víc život. Zvykáme si na pohyb návštěvníků 
kulturního domu, kulturních akcí, kavárny. Chodí však více čtená-
řů do knihovny, a to ještě nezačala škola. Těšíme se, že k nám bu-
dou zase chodit celé třídy základní školy, školky i Lesního klubu 
Na stráni. 
Novinkou je rovněž, že od  léta je součástí našeho pracovního 
týmu paní Jitka Veselá. 
Na závěr bych ráda poděkovala svým kolegyním Janě Müllerové, 
Elišce Reitspiesové a Jitce Veselé za odvedenou práci při stěhování 

všenorská knihovna 
a informační centrum  

berounka

muzeum všenory
Katalog knihovny: 
katalog.vsenory.cz

tel.: 730 899 881, 607 263 700, 
email: knihovna@vsenory.cz

otevírací hodiny: středa-neděle 13:00-18:00

vŠenorSKÁ Knihovna A InForMAČnÍ CenTruM BerounkA
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a uvádění knihovny do provozu. Současně moc děkuji těm, kteří 
nám při stěhování pomáhali, a to byli především paní Jánská, Praž-
ská, Galló a pan Vyskočil a Galló.

máte doma čtenářský deník  
z období 1948–1968?
Na Všenorskou knihovnu se obrátil pan Roar Lishaugen ze Všenor, 
který se podílí na projektu „De-Centering the History of Reading“ 

v  Ústavu pro českou literaturu, a  to studií o  (školských) čtenář-
ských denících z období 1948–1968. Pokud máte doma čtenářský 
deník a jste ochotni jej zapůjčit k naskenování, obraťte se, prosím, 
na Všenorskou knihovnu, nebo ještě lépe, napište na e-mailovou 
adresu roar.lishaugen@ilos.uio.no. Deníky se těžko shání. Původce 
deníků může (ale nemusí) zůstat anonymní.

Jak nám berounka zatopila –  
povodeň 2002 
To je název výstavy, pro kterou obec Všenory poskytla bývalý 
prostor Všenorské knihovny. Tento prostor zatím čeká, zda 
bude obci Všenory udělena dotace na rekonstrukci 2. stupně 
základní školy. V kladném případě zde najdou po dobu 
rekonstrukce azyl žáci místní školy. 
Zatím jsme jej využili pro tuto zajímavou výstavu, která je společ-
ným dílem Černošické Společnosti Letopisecké a Hasičů Mokropsy. 
Výstava vznikla k 20. výročí povodně v roce 2002. 
Vzhledem k tomu, že výstava potrvá do konce října 2022, rádi by-
chom ji v jejím průběhu obohatili o fotografie z povodně 2002 ze 
Všenor. Prosíme Vás, pokud máte takové fotografie, pošlete nám je 
naskenované nebo je můžeme naskenovat a vystavit je. 
Výstava bude otevřena každou středu od  9.00 do  18.00 a  mimo 
středu po dohodě s pracovnicemi obecního úřadu. 

Alena Sahánková

máte doma časopis region?
Před zhruba 20 lety vycházel časopis Region, za kterým stál 
pan Jiří Stýblo ze Všenor. Chtěli bychom Vás požádat, pokud 
máte doma některá čísla Regionu, o jejich zapůjčení pro nas-
kenování. Předem moc děkujeme.

vŠenorSKÁ Knihovna A InForMAČnÍ CenTruM BerounkA

Fo
to

: V
ilé

m
 G

al
ló

  �Nové prostory 
v kulturním domě: vlevo 
Všenorská knihovna 
a Informační centrum 
Berounka s depozitářem 
nejnovější beletrie, 
galerie s dalším knižním 
fondem a Literární 
kavárna. Vpravo skříně 
s detektivní literaturou.
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16. července 2022 byl 
slavnostně otevřen Kulturní dům 
ve všenorech. Kromě literární 
kavárny a všenorské knihovny 
a informačního centra berounka 
je zde umístěno naše muzeum. 
co v muzeu všenor najdeme? 

expozice a výstavy 
muzea všenor

Původní expozice ruské emigrantské bás-
nířky Mariny Cvětajevové je doplněna 

o  novou expozici Historie Všenor, která 
je prezentována formou zavěšených panelů 
a  předmětů ve  vitrínách. V  současné době 
jsou zpracována témata Historie Všenor, 
Rodina Nolčových a Doležalových, Cestovní 
ruch ve Všenorech, Železnice ve Všenorech, 
Černá kronika, Sport ve Všenorech, Fauna 
i flora ve Všenorech, Kultura ve Všenorech, 
Geologie a Spolky ve Všenorech. Připravují 
se další témata. 

Ak. mal. Jiří Říha namaloval podle získa-
né fotografie studie Adolfa Liebschera ob-
raz, na kterém jsou čtyři dcery Jana Nolče. 
Obraz visí v sále a s ním další obrazy vytvo-
řené ak. mal. Jiřím Říhou podle předloh po-
skytnutých Sdružením Liebscher, se kterým 
spolupracujeme od roku 2011.

 V sále je kromě uvedených expozic insta-
lována výstava ak. mal. Adolfa Liebschera 
(11. 3. 1857 Praha – 11. 6. 1919 Potštejn), 
který dekoroval Kapli sv. Jana Křtitele 

ve Všenorech i taneční a divadelní sál patří-
cí k Ville Nolč, nyní kulturní dům. Ak. mal. 
Adolf Liebscher byl častým letním hostem 
ve Všenorech. Přebýval i s rodinou ve Ville 
Nolč. Vystaveny jsou skeny autorských po-
hlednic a slovanských krojů, a také několik 
předmětů zapůjčených Sdružením Lieb-
scher. 

Druhá výstava je věnována Ing.  arch. 
Břetislavovi Štormovi (21. 6. 1907 Řevni-
čov – 11. 6. 1960 Praha). Architekt, grafik, 
heraldik, památkář, prozaik, básník a publi-
cista prožil ve své vile ve Všenorech, kterou 
si sám navrhl, posledních dvacet let svého 
mimořádně tvůrčího života. Výstava pre-
zentuje průřez uměleckým dílem architekta, 
který se věnoval nejen architektuře, ale de-
korativnímu umění (kresby, církevní před-
měty, nábytek, heraldické znaky, pečetidla, 
architektura). 

Kromě toho se počítá s pořádáním krát-
kodobých výstav. Nedávno proběhla výstava 
k trampingu jako součást druhého ročníku 
trampského odpoledne „Fenomén tramp-
ských osad na Berounce“. 

muzeum všenor má  
dva okruhy
1. Expozice v  kulturním domě (expozice 
Historie Všenor, expozice Mariny Cvětaje-
vové, výstavy).
2. Kaple sv. Jana Křtitele (pro prohlídku 
kaple sv. Jana Křtitele budou vyhlášeny 
zvláštní termíny nebo je možné se pře-

dem na  termínu domluvit ve  Všenorské 
knihovně).

Co je možné si koupit? Jsou to publikace 
vztahující se k Marině Cvětajevové, a to prů-
vodce po místech, kde zde žila a dále katalog 
naší expozice. V nabídce jsou dále malova-
ná mapa Okolí Prahy a publikace o ak. mal. 
Adolfovi Liebscherovi „Sláva a zapomnění“.

Pro nejmenší máme omalovánky plné za-
jímavostí „S pastelkami po hradu Karlštejn“.
Máme rovněž tyto omalovánky o hradu Kři-
voklát a zámku Roztoky. 

V nabídce jsou pohledy, které vydala obec 
Všenory v posledních letech, dále pohledy, 
které vydalo Sdružení Liebscher a  pohled-
nice Všenor vydané Janem Neubertem. 
Celkem se zde nabízí kolem 30 různých po-
hlednic. 

Ve  Všenorské knihovně a  Informačním 
centru Berounka je možné si vypůjčit litera-
turu o Všenorech a okolních obcích a měs-
tech a  turistických zajímavostech v  našem 
regionu. 

Alena Sahánková
Foto Pavel Blaženín 

Muzeum Všenor
otevírací hodiny:
středa–neděle 13:00–18:00

pro každý okruh platí  
od 1. září 2022 vstupné:
dítě od 6 do 15 let, student,  
senior nad 60 let, ZTP  30 Kč
dospělý  50 Kč

rodinné vstupné: 
1 dospělý + 2 děti  100 Kč
1 dospělý + 3 děti  120 Kč
2 dospělí + 1 dítě  100 Kč
2 dospělí + 2 děti  120 Kč
2 dospělí + 3 děti  150 Kč
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léto v svč

Vzpomínáme také na  konec mi-
nulého školního roku. Hudební 
aktivity SVČ dokumentují přilo-
žené fotky: z kytarové dílny Anety 
Pikardové, kterou uspořádala 16. 
6. ve Všenorech, a z koncertu hu-
debních kroužků 23. 6. v Černoši-
cích. A  připomínáme i  povedené 
soustředění taneční přípravky 
v Perníkovém mlýně u hradu Rábí 
z  počátku srpna 2022. Hlavní or-
ganizátorka soustředění Vladimí-
ra Šimáčková upřesnila, že „dě-
tem a mládeži ve věku 9–17 let se 
tam věnovalo střídavě 5 trenérů 
s  úspěšnou taneční i  trenérskou 
historií. Někteří z  nich působili 
i v  tanečním pořadu StarDance – 
Když hvězdy tančí: Michal Mládek 
tančil s  moderátorkou Danielou 
Písařovicovou a  Veronika Lišková 
byla partnerkou youtubera Kovy-
ho.“ Taneční přípravku nabízíme 
ve  spolupráci s  Klubem sportov-
ního tance Silueta Praha. Děti se 
v  kroužku učí standardnímu i  la-
tinskoamerickému tanci podle 
mezinárodních pravidel vč. hod-
nocení. Také na  soustředění sou-
těžily a  vyhrávaly podle toho, jak 
se jim připravené tance povedly.

Fotografie: Aneta Pikardová, 
Pavel Hokr, Vladimíra Šimáčková

STŘeDiSKo VoLnÉHo ČAsu

svč všenory pro děti i dospělé

V loňském září na tomto místě vyšlo, že máme za sebou 
podivný rok – zejména vlivem nového koronaviru tehdy 
přestala platit kontinuita v lecčem, na co jsme běžně zvyklí. 
Volný čas se stal najednou kontrolovaným prostorem, kde 
pravidla určovaly krajské hygienické stanice. Abychom snížili 
nebezpečí šíření zákeřné nemoci, museli jsme naše aktivity 
operativně omezovat. A ty, které to umožňovaly, přesunout 
do virtuálního prostoru. Díky činorodosti a tvořivosti lektorů 
a trpělivosti rodičů i dětí byly kroužky nakonec realizovány. 
Věříme, že důstojně. A věříme hlavně, že ku prospěchu dětí, 
účastníků našich vzdělávacích aktivit.
Nový rok 2022 změnil svět všem, i těm, kdo koronavirus nechápali 
jako překážku, ale jako okolnost a výzvu… Válka, která probíhá pár 
set kilometrů od nás, se dotkla každého z nás. A nemyslíme přitom 
jen na zdražování… Pojďme společně vytvořit podmínky pro další 
ročník SVČ tak, aby se krize co nejméně dotkla dětí a mládeže, na-
šich potomků, kteří mají právo na radostné dětství a osobní rozvoj. 
Pro ně pro všechny jsme připravili nabídku aktivit jako každý rok 
a věříme, že si v ní vybere každý. Odpoledne strávené v kroužku 
kamarádů a lektora při činnostech, které má vaše dítě rádo, jdou 
mu od ruky, motivují ho nebo ji ke zlepšování a hlavně přinášejí 
radost, je náš společný vklad do budoucnosti. Pro Všenorské i další 

zájemce držíme v náročném období ceny, rozšiřujeme šíři a zlep-
šujeme kvalitu kroužků!
V nadcházejícím roce si připomeneme také to, že krize nejsou jen 
cestou ke konci, ale i k novým, netušeným obzorům a možnostem. 
Před třiceti lety se vedení stran, které vyhrály volby (1992) v České 
republice a Slovenské republice, (ne)dohodla na trvání společné-
ho státu. Během 6 měsíců konce roku 1992 se stalo, s čím počítal 
málokdo. Federativní republika Masarykova a Štefánikova se roz-
padla. Od roku 1993 žijeme v nových, zcela samostatných státech, 
České republice a Slovenské republice. 
Od roku 2007 na hranicích přestaly kontroly, takže když naše děti 
jednou do sousedního státu, ani to nepoznají. A oba národy se sa-
mostatně rozvinuly v důležité součásti integrující se Evropy. Jsou 
to demokratické státy, které usilují o  nejvyšší standardy v  politi-
ce, justici a ekonomice. Náš stát, Česko či Česká republika si tedy 
zaslouží naši práci na další demokratizaci a zejména silnou, kom-
petentní mladou generaci schopnou obstát v této náročné době: 
jazykově vybavenou, sebevědomou v  rozhodování, občansky 
kritickou, respektující odlišnosti a  schopnou účinné spolupráce 
v kolektivu. Také my v kroužcích SVČ budeme rozvoji těchto uži-
tečných schopností dětí a  mladých lidí věnovat maximální péči. 
Těšíme se na spolupráci! 

Hana Brožová, Lenka Hanková, Petr Koubek  
a další lektoři a spolupracovníci SVČ Všenory
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školní děti
Kurz Lektor Časy konání Místo cena/pol. v Kč
Základy kitingu Havrda David především o víkendech Všenory, u řeky pod nádražím zdarma

Zobcová flétna, klavír bude upřesněno bude upřesněno ZŠ Josefa Kubálka Všenory 2600 Kč pro děti s bydlištěm 
ve Všenorech, jinak 6800 Kč)

Jóga pro mladší děti/sportovní hry Pikardová Anna Po 13–13.45 hod. ZŠ Josefa Kubálka Všenory 1200

Kytara Pikardová Anna Út–Čt dle dohody ZŠ Josefa Kubálka Všenory 2200

Ukulele Šidlík Vladimír Čt, Pá dle dohody ZŠ Josefa Kubálka Všenory 2200

Přípravka tanečního sportu (pro I. st.) Vild Jan / Slovák Daniel Út 15.30–17 hod. (od 4. 10.) Kulturní dům Zdenka 2000

Právě začínáme (kroužek vaření a pečení) Fliťárová Barbora St 14–15.30 hod. ZŠ Josefa Kubálka Všenory 2000

Malý zdravotník Fliťárová Barbora St 15.30–17 hod. (1 x za 14 dní) ZŠ Josefa Kubálka Všenory 800

Kutil Junior Patrman Jan St 14.30–15.30 hod. (od 5. 10.) ZŠ Josefa Kubálka Všenory 2450

Doučování z matematiky Bímová Kristýna 1 hodina týdně, dle dohody Ateliér SVČ Všenory 2000

Francouzština (individuální lekce) Brožová Hana Čt od 14 hod. a dle dohody Ateliér SVČ Všenory 4000

Němčina (individuální lekce) Koubková Věra dle dohody online 2000

Němčina (individuální lekce) Hanková Lenka dle dohody Ateliér SVČ Všenory 4000

Keramika mladší a starší děti Všenory Hrušková Hana Út 14.30–16 hod.  
Út 16–17.30 hod.  
Čt 14.30–16 hod.

Jídelna ZŠ Josefa Kubálka 
Všenory

1800 (mladší, 1. a 2. třída) 
2000 (starší, od 3. třídy)

Pěvecký kroužek Hokr Pavel bude upřesněno ZŠ Josefa Kubálka Všenory 1500

Dramatický kroužek Bičíková Anna Pá 14.30–15 .30 hod. Jídelna ZŠ J. Kubálka Všenory 1900

dospělí 
Kurz Lektor Časy konání Místo cena v Kč
Jóga pro ženy Pikardová Anna Út 18.45–20 hod. (od 1. 10.) ZŠ J. Kubálka Všenory 1800

nabídka kurzů střediska volného času ve školním roce 2022/2023 

Termíny a registrace budou spuštěny začátkem září, případné další úpravy doplníme po dohodě s lektory.
Podmínky pro otevření kroužku se mohou změnit.
Kroužky pracují od 12. 9. 2022 (některé začínají individuálně, aktuální informace naleznete vždy na webových stránkách SVČ Všenory 
a na letácích v budově I. stupně ZŠ Josefa Kubálka Všenory).
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UDÁLoSTi Ve VšenoreCH A okoLÍ

aktuálně z házené 

Hc Všenory oddíl házené má za sebou úspěšnou sezónu 
2021/2022. oddíl mužů se umístil v pražském přeboru 
na pěkném druhém místě, což je nejlepší umístění 
za mnoho let. 
Ještě větší radost však 
máme z toho, že opět začal 
nábor nejmenších házen-
kářských nadějí. Aktuálně se 
tréninku účastní 12 chlapců 
a děvčat ve věku 6 až 10 let. 
Nábor dále pokračuje a  vě-
říme, že se brzy podaří po-
stavit 2 družstva, přípravku 
a mladší žáky. Tréninky začí-
nají opět v  září, každé pon-
dělí od 17:00 na hřišti HC.
Motivací pro nejmenší je 
i úspěch našeho odchovan-
ce Mikuláše Macura, který 
s  reprezentačním výběrem 
ČR získal minulý týden zla-
tou medaili na  mistrovství 
Evropy B do  18 let a  slaví 
postup do skupiny A a přímý 
postup na mistrovství světa. Je to již druhý odchovanec našeho 
týmu, který se úspěšně podílí na reprezentaci ČR.

Jan Jeníček

novinky z našeho fotbalového klubu 
všenorský s.K.
největší úspěch v minulé sezóně slavil náš A-tým, když 
se mu podařilo umístit se na prvním místě ve III. třídě 
a postoupit do DEMISPorT okresního přeboru, chceme 
poděkovat za příznivé výsledky všem hráčům a novému 
trenérovi Luboši Vondrovi, který k nám přišel v zimní 
přestávce. V sobotu 20. srpna 2022 odehrálo naše 
A-mužstvo úspěšně první mistrovský zápas v okresním 
přeboru, zvítězilo 5-2, když 3 góly vstřelil kapitán Stanislav 
Drážný a po jednom gólu dali Dominik Andrle a Michal 
Hrdlička. 
Další novinkou je, že se mění čas domácích zápasů, nově bude 
A-tým hrát v sobotu již od 10:30 hodin. Po zápase mužů budou 
od  14 hodin hrát své zápasy naši nejmenší, kteří hrají Okresní 

přebor starších přípravek pod vedením Václava Pěkného.
V neděli od 10:30 hodin bude své domácí zápasy hrát dorost, kte-
rý je stejně jako mladší žáci sloučen s Jílovištěm. Dorostenci se 
nyní vrátili z  týdenního soustředění, kde se pod vedením Petra 
Hanžlíka připravovali na nadcházející sezonu v Okresním přebo-
ru, přejeme jim hodně úspěchů, máme velmi mladé mužstvo, pro 
které jsou některé zápasy velmi náročné, neboť proti nim nastu-
pují mnohem starší týmy.
Tímto děkujeme Obci Všenory, všem naši příznivcům a sponzo-
rům za jejich podporu!!!

Lucie Mikotová

co chystáme v lesním klubu na stráni
V létě jsme měli hned několik příměstských táborů na různá 
pohádková témata. Pomáhali jsme Alence v říši divů, učili se 
o hudbě a nástrojích, čarovali jsme, vařili, lezli po stromech, 
koupali se v naší nádherně čisté berounce a prostě si užívali 
léto na plný plyn.

Teď nás již čeká září a opět je tu začátek školního roku. V tomto 
roce přinášíme novinku. Budeme pořádat tematické víkendové 
přespávačky pro různé věkové kategorie .
Zájem byl i o víkendy pro dospělé a musím přiznat, že nad tím 
uvažujeme.
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Jako první termín nabízíme přespávačku ze soboty na  neděli  
1.–2. 10. 2022, která bude pro děti ve věku 4–7 let a téma bude: 
My se vlka nebojíme! Přihlásit se je možné e-mailem na  adresu: 
lknastrani@gmail.com, do předmětu prosím napište: přespávač-
ky. 
Další akci, kterou budeme pořádat pro veřejnost, je každoroční 
dušičkový - lampionový průvod. Datum konání je sobota 5. 11. 
2022 od  15:00. K  dispozici budou dílničky, občerstvení, volný 
prostor pro děti a rodiče, oheň, zvířátka a pak samotný průvod.
Budeme se na  všechny moc těšit při setkáních ve  Všenorech 
a blízkém okolí! 

Aneta Neubergová a tým Lesního klubu Na stráni 

sladovna 2022
Areál Sladovny byl původně součástí hospodářského 
zázemí sousedícího zámku, za nejstarší z budov se považuje 
ta jižní, která byla postavena v barokním stylu. roku 1839 
zde Vincenc noltsch zřídil pivovar, ve kterém se vařilo pivo 
až do roku 1897, posledním sládkem byl Josef fiedler. 
roku 1904 byl pivovar pronajat zbraslavském pivovaru 
na sladovnu, ale již se zde nesladovalo.
Do dnešního areálu Sladovny se natrvalo vrátil život v posledních 
letech, kdy rozsáhlou rekonstrukcí původních objektů vznikly 
dva malé bytové domy s nádvořím. Zhotovitel rekonstrukce bo-
hužel nedostál mnoha svých závazků, jedním z nich bylo např. 
zachování a repase původních dřevěných vrat, které nahradil zá-
vorou. Dalším rozkolem byly rozdílné informace o finální podobě 
zrekonstruované Sladovny – kupující byli mylně informováni, že 
se bude jednat o uzavřený areál vhodný pro rodiny s dětmi, ale 
směrem k vedení obce zhotovitel sliboval zachování průchodu 
pro veřejnost.
Na  téma zachování průchodu Sladovnou jsem z  role předsedy 
SVJ jednoho z domů vedl dlouhé diskuze s obyvateli Sladovny 
i  vedením obce. Jednání jsem započal ještě s  bývalým panem 
starostou Ing.  Zdeňkem Seidlerem a  dokončil s  nynějším pa-
nem starostou Ing. Romanem Štěrbou, se kterým nejen o okolí 
Sladovny pravidelně diskutuji. Nešlo mi jen o samotný průchod 
Sladovnou, který jsem považoval za logický, nýbrž také o bezpeč-
nost občanů při přechodu komunikace před Sladovnou. Oběma 
starostům tímto velice děkuji za součinnost, protože výsledkem 
je zachování průchodu Sladovnou pro veřejnost a také schválený 
záměr vybudování nového chodníku navazujícího na bránu Sla-
dovny. Tento chodník povede na Burzu, kde bude zřízen přechod 
pro chodce přes hlavní silnici Květoslava Mašity, tedy děti budou 

moci jít bezpečně do školy a my dospělí např. pohodlně na vlak.
O  areál Sladovny a  jeho nejbližší okolí se staráme svépomocí 
v rámci volného času, o Vánocích zdobíme stromek a instaluje-
me výzdobu. Baví nás to, protože jsme ve Sladovně doma a záleží 
nám na tom, abychom se cítili dobře nejen my, ale všichni, kteří 
Sladovnou prochází. Tímto bych chtěl apelovat zejména na cyk-
listy, aby pro bezpečnost našich dětí pobíhajících po areálu pro-
jížděli s velkou opatrností nebo raději sesedli ze svých kol. Také si 
dovoluji zmínit, že k průchodu areálu slouží branka, nikoliv přelé-
zání zídky na našem parkovišti. V tomto místě se snažíme vypěs-
tovat zeleň, kterou jednotlivci přelézající zídku pravidelně ničí.

Daniel Graaf, předseda SVJ Sladovna 582
Pozn. red.: Syn Vincence Noltsche, Jan Nolč, který měl velké 

zásluhy na dalším rozvoji Všenor, si počeštil příjmení.
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pŘíroDa Všenor

slepýš křehký (Anguis fragilis) je 
pro mnoho lidí (nebezpečným) 
hadem, ve skutečnosti se 
ale jedná o ještěra, kterému 
během evolučního vývoje 
zakrněly nohy. na rozdíl 
od hadů se tak pohybuje 
poměrně pomalu, nemotorně 
a neumí se stočit do klubíčka. 
tato těžkopádnost mu 
samozřejmě neusnadňuje 
život. příliš pomalu uniká jak 
svým přirozeným nepřátelům, 
tak i nám, lidem, našim autům, 
sekačkám nebo kolům. a tak 
se ze slepýše postupně stává 
mimořádně ohrožený druh. 

Slepýše poznáme poměrně snadno. Do-
růstá délky kolem 30 cm, má světle bé-

žové až šedavé zbarvení a je tedy mnohem 
kratší a menší než všichni naši hadi. Obývá 
širokou škálu prostředí od  lesních pasek, 
po křoviny a  louky, má také rád zahrádky 
rodinných domů. Zejména pokud v  nich 
najde úkryt pod kořeny stromů, pod hro-
madou větví anebo v  kompostu. Na  za-
hrádce je pak slepýš užitečným pomocní-
kem, který s oblibou likviduje přemnožené 
slimáky. U nás ve Všenorech je ještě slepýš 
poměrně běžně k vidění. A to včetně mojí 
zahrádky. Na jaře vídám slepýše, jak se vy-
hřívá na sluníčku na okraji naší ulice (podle 
literatury se jedná o březí samičku), v  létě 
klade vajíčka do  našeho kompostu a  pak 
zalézá do  hromady větví anebo pod keře 
okolo. 

Životní cyklus slepýšů je obdobný jako 
u dalších plazů. Slepýši tráví zimu pravým 
zimním spánkem, kdy jejich tělesná tep-
lota klesne až těsně nad nulu. Zimují pod 
zemí, v nezámrzné hloubce, ve společnosti 
ostatních slepýšů anebo i  hadů. Zimová-
ní probíhá v závislosti na počasí, většinou 
od října do dubna, aby se vyhnuli mrazům. 
Hned po probuzení se začínají slepýši pá-
řit, samec používá stejně jako ostatní plazi 
tzv. hemipenisy (dva penisy, uložené jeden 
po  pravé a  jeden po  levé straně břicha). 
Zkušení herpetologové tak rozeznají samce 
od  samičky podle tlustšího kořene ocasu, 
kde má hemipenisy uložené. Slepýš je vej-
coživorodý, což znamená, že malí slepýš-
ci se z  vajíčka dostávají přímo v  průběhu 
porodu nebo těsně po  něm. Počet mláďat 
ve vrhu se velice liší, může jich být 5–25. 

Jak už jsem zmínila, není slepýš nijak 
zvlášť rychlý ani obratný, na odrazení svých 
nepřátel ale používá speciální trik. Octne-

li se slepýš v  akutním nebezpečí, odhodí 
svůj ocas, což může nezkušeného predátora 
zmást anebo dokonce přesvědčit o tom, že 
slepýše ulovil, zatímco ten úspěšně uniká. 
Tato tzv. autotomie sice může slepýšovi za-
chránit život, je ale pro něj velice fyzicky 
náročná a ocas mu pak už nikdy plně ne-
doroste. Proto se slepýše pokud možno ne-
dotýkejte ani ho nijak nestresujte, odhození 
ocasu pro něj není snadná záležitost. 

Pokud máte stejně jako já tohoto zvlášt-
ního ještěra rádi, pak vězte, že i na vaší za-
hrádce může mít slepýš své místo k životu. 
Pokud si založíte klasický kompost, bude 
v něm rád přebývat, a v  létě se vám mož-
ná podaří najít v kompostu zbytek úspěšně 
vylíhlých vajíček. Z toho důvodu je důležité 
během léta kompost nepřehazovat a odlo-
žit tuto aktivitu až na období, kdy plazi zi-
mují, a tedy se jim nemůže nic stát. Pokud 
jste příznivci táborových ohňů, pak vězte, 

že každá větší hromada větví je plná živých 
tvorů a není tedy dobré prostě jít a zapálit ji. 
Dřevo nejdřív přeskládejte stranou, mimo 
ohniště, a  postupně přihazujte klacek 
po klacku. Jedině tak budete mít jistotu, že 
s vašimi buřty neupálíte i půlku živých oby-
vatel vašeho pozemku. Kdo má rád přírod-
ní zahradu, má u slepýšů vyhráno, stromy, 
keře a podzemní úkryty jsou jejich rájem. 
Důležité je taky nesekat trávu extrémně 
na  krátko, sekačka může být pro slepýše 
smrtícím strojem. Mulčovač je vždycky 
nástrojem genocidy všech obyvatel vašeho 
trávníku, takže tomu se rozhodně vyhněte. 

Všenory jsou svým klimatem a  zelení 
pro slepýše mimořádně vhodné, a  tak vě-
řím, že pokud se nás, slepýšofandů, najde 
v naší obci víc, můžeme se příští roky těšit 
na  spoustu nově vylíhlých mláďat. Hezký 
podzim!

Tereza Mináriková, tereza@minarik.net
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Pestrý život 
slepýšů
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Jde o básnířku světového formátu, nezařa-
ditelnou do některého z existujících poe-

tických směrů 20. století. Sama básnířka to 
pochopila dříve, než její literární okolí: 

Jestli jsem žila mimo proud kultury, tak 
možná proto, že mne nepohltil. Ne... Ani 

100 let od přijezdu  
Mariny Cvětajevové do Prahy
v roce 2022 čeští příznivci velké ruské básnířky mariny cvětajevové 
vzpomínají, že před 100 lety cvětajevová přijela do tehdejšího 
československa. několik zájemců o tvorbu mariny cvětajevové se 
sešlo na hlavním nádraží připomenout si tento den.

hiSTorie
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s těmi, ani s tamtěmi, ani s oněmi, ani s dal-
šími, a nejenom s politiky, ani se spisovate-
li jsem nešla, s  nikým. Jsem sama, po  celý 
život, bez knih a  čtenářů, bez přátel, bez 
skupiny, bez generace, bez jakékoli záštity, 
účasti, hůř než pes, ale za  to – za  to mám 
– všecko.

Cvětajevová se vymyká všem tradičním, 
všem běžným představám o  ženách – bás-
nířkách. I její lidská osobnost je výjimečná. 
Laureát Nobelovy ceny Josif Brodskij ve své 
knize o  ní napsal: „Cvětajevová – básník 
byla totožná s  Cvětajevovou – člověkem; 
mezi slovem a  činem, mezi uměním a  exi-
stencí nekladla ani čárku, dokonce ani po-
mlčku: Cvětajevová tam dávala znaménko 
rovnosti“. 

O sobě prohlašovala, že není básnířka, ale 
básník. Navíc byla také autorkou povídek, 
dramatů, esejí a  krásných dopisů. Tvorba 
Mariny Cvětajevové je svědectvím o  době, 
ve  které žila, a  velice výmluvné svědectví 
o sobě. Je pravdivá a přesná ve své odzbroju-
jící otevřenosti, bohaté lyričnosti a vzneše-
ném romantismu. 

Její manžel Sergej Efron letech 1918 až 
1920 prožívá všechny potíže Dobrovolnické 
armády generála Wrangela. V  létě 1921 se 
Sergej Efron dozvěděl o  vyhlášené pomoci 
Československa pro emigranty z Ruska, od-
jel do Cařihradu, složil zkoušky a byl přijat 
na studia dějin umění na Karlově univerzitě 
v Praze.

Marina Cvětajevová prožívá v  tu dobu 
těžká léta s  dcerami Ariadnou a  Irinou 
v Moskvě. V roce 1921 hlady zemřela mlad-
ší dcera Irina. O  muži Marina dlouho nic 
nevěděla. Erenburg pomohl Marině Cvěta-
jevové najít manžela v Praze. V roce 1922 se 
Marina rozhodne jet za  manželem, netuší, 
že v emigraci stráví celkem sedmnáct let. 

Revoluce v  Rusku a  občanská válka byly 
příčinou exodu tisíců lidí, z  nichž mnozí 
emigrovali do Československa. Mladá Čes-
koslovenská republika pro ně zorganizovala 
pomoc v podobě tzv. Ruské akce. V období 
1922-1925 vzniká celistvý systém vzdělává-
ní pro emigranty z  Ruska. Československá 
vláda poskytla zaopatření patnácti stovkám 
ruských studentů a  finanční pomoc desít-
kám literátů a vědců. Mezi nimi také rodině 
Cvětajevové.

První místo pobytu Mariny Cvětajevové 
a dcery Ariadny v Čechách bylo v hájovně 
ve vesnici Nový Dvůr (nyní obec Černolice).

Koncem září 1922 se rodina stěhuje 
na  půdu domu pana Sasky, dříve Horní 
Mokropsy, č. 19, nyní Všenory, Za  Koste-
lem, č. 66. Zde slaví Marina své třicátiny.

Dne 2. listopadu 1922 se rodina stě-
huje do  domu pana Grubnera v  Horních 
Mokropsech, ul. V Chaloupkách č. 521. Své 
přátele Marina informuje:

Žiji v Čechách (poblíž Prahy) ve vesnické 
chalupě. Dům je poslední, stojí na  samém 
konci osady. Pod kopcem je potok, odtud 
nosím vodu. Třetinu dne mi zabírá topení 
v obrovských kachlových kamnech. 

Na tomto domě v roce 2012 byla odhalena 
pamětní deska básnířky Mariny Cvětajevo-
vé.

Na podzim roku 1923 se Efronovi podaři-
lo najít byt v Praze, na Smíchově – ve Švéd-
ské ulici č. 51. Dceru Ariadnu rodiče odvezli 
do Moravské Třebové, kam se před nedáv-

nem přestěhovalo z  Cařihradu ruské gym-
názium. Předtím se Ariadna vzdělávala jen 
doma: matka měla na  starosti jazyky (ruš-
tinu, němčinu, francouzštinu) a  literaturu, 
otec dějiny a matematiku. 

Prahu si Cvětajevová zamilovala. V jejích 
dílech se díky jejímu vztahu k  Praze obje-
vují obrazy a motivy inspirované pražskými 
reáliemi.

Dcera Ariadna od podzimu 1923 studuje 
na  ruském gymnáziu v  Moravské Třebové, 
ale ze zdravotních důvodů musí školu opus-
tit.

V  květnu 1924 rodina přesídlila z  Prahy 
do Jíloviště, Průjezdní č. 8. Z obce Jíloviště 
stěhuje se do  Dolních Mokropes, Slunečná 
ul. č. 37/642, kde žije od  července do  září. 
Dům je studený a vlhký.

Cvětajevová zaznamenává:
„Život je pořád těžší. Peníze nestačí a věč-

né spory s domácími o podmínkách proná-
jmu neberou konce. A  tak se přeme a  pře-
me... Člověku klesají ruce, když pomyslí, 
kolik ho ještě čeká nevydrhnutých podlah, 
nesvařených hrnků mléka, bytných, kastrolů 
a podobných radostí.“ 

Dne 23. září 1924 se rodina stěhuje 
do  Všenor. Adresa nových domácích: pan 
Vančura, Všenory č. 324. Blízko domu je les, 
kam Marina chodí na procházky. Na kopci 
roste jalovec, kterému říká Boris Pasternak 
a pokaždé ho zdraví a mluví s ním.

Marina Cvětajevová čeká dítě: „Můj syn si 
vede v mých útrobách velice klidně, z čehož 
usuzuji, že zase není po mně!“

Syn Mariny se narodil ve  Všenorech 1. 
února 1925. 

8. dubna 1925, když kněz otec Sergij (S. 
Bulgakov) sloužil mši na  břehu Berounky, 
zároveň vodou z Berounky pokřtil i syna M. 
Cvětajevové Georgije. Na jaře 1925 se man-
želova tuberkulóza zhoršila. Na  náklady 
pomoci Čechů byl poslán do sanatoria pro 
plicní choroby. Po  jeho návratu z  léčení se 
Marina Cvětajevová a Sergej Efron rozhod-
nou přestěhovat se do Francie. Cvětajevová 
s dětmi odjíždí do Paříže 3. listopadu 1925, 
brzy ji následuje Sergej Efron. V dopise z Pa-
říže Marina děkuje Čechům za poskytnutou 
možnost nejenom existovat, ale i tvořit. Také 
děkuje Všenorům a píše, že sama příroda jí 
pomáhala.

„Pokud jde o  město a  venkov, – pozna-
menává v  sešitě, – … Mokropsům dávám 
přednost před Paříží. Tam byly husy a poto-
ky – a podél potoků cesty a  červená hlína, 
z které je Adam, … a ten můj jalovcový cy-
přiš (Boris). Tarusa – Langackern – Kokte-
beľ – Mokropsy (Všenory) – to jsou místa 
mé duše. Podle nich mne dáte dohromady.“ 

České období patří v  básnířčině životě 
k nejšťastnějším a k nejplodnějším.

Galina Vaněčková

hiSTorie

  �Expozice básnířky Mariny Cvětajevové 
v Muzeu Všenor. Foto Pavel Blaženín
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probíhající klimatická změna se 
na počasí odráží stále většími 
extrémy, obdobími velkého sucha 
či naopak častějšími přívalovými 
dešti. ty trápí i všenory. řešení 
v rámci projektu živá krajina 
hledá dana měchurová ze spolku 
na jedné vlně ve spolupráci se 
spolkem živá voda. 

Že se klimatické změny dějí, je už jasné. Co 
čeká Všenory, pokud bychom například 
ignorovali zdejší problémy s vodou a vždy 
řešili jen akutní průšvih?

Vzhledem ke zvyšujícím se výkyvům po-
časí a stále častějším přívalovým dešťům če-
kají část Všenor v okolí Mokropeského po-
toka stále častější záplavy. Potok mapujeme 
už přibližně rok a jen za tu dobu vidíme, jak 
se ve  svazích zvětšuje eroze, koryto se více 
prohlubuje a vznikají nové strže.

Pokud se problém nebude řešit, les bude 
dál vysychat a  oslabené stromy poskytnou 
další příležitost škůdcům, jako je kůrovec. 
Již teď místy narazíme na holinu. O  to sil-
nější pak bude eroze a  odplavování půdy 
a  jiného materiálu, který bude v  naší obci 
nadále způsobovat škody na majetku míst-
ních obyvatel.

Už teď se čím dál častěji voda valí obcí, sil-
nicemi i zahradami, a bere s sebou mnoho 
různého materiálu. K  tomuto jevu přispívá 
i  špatná údržba a  ucpávání nedokonalého 
systému odtoku srážkové vody v obci.

Projekt v září končí. Co se na jeho základě 
dá říci o povodí Mokropeského potoka? 
Na jaké problémy jste narazili?

Pro nás to rozhodně konec není, chtěli 
bychom, aby projekt nezůstal jen v šuplíku, 
ale aby skutečně po  projednání s  obcemi 
a  vlastníky pozemků došlo i  na  jeho ale-
spoň částečnou realizaci. Navíc končí jen 
část dotovaná z  grantu, ale situaci budeme 
sledovat i dál. Do tvorby návrhu se mohou 
zapojit i  místní obyvatelé a  pomoci s  ma-
pováním povodí mobilní aplikací QField. 
(Stačí nás kontaktovat ve  FB skupině Živá 
krajina v dolním Poberouní či napsat na e-
mail pruchova.dana84@gmail.com).

Horní část Mokropeského potoka se na-
chází v  lese v  poměrně prudkých svazích. 
Dá se přirovnat k horské bystřině, je tu velká 
eroze, sesouvá se tu půda a poměrně často tu 
padají stromy. Koryto potoka se prohlubuje, 
v potoce vznikají strže, a problém při deštích 
umocňuje voda valící se z kopců údolnice-
mi, které do  koryta potoka vedou. Problé-
mem jsou i hospodářské cesty, kde je zhut-
něná půda, voda jimi tedy odteče bez vsaku 
do koryta potoka či na silnici. V obci je pak 

potok nevhodně narovnán a vtěsnán do tru-
bek různých šířek, které se navíc ucpávají 
materiálem z lesa.

Jaká opatření by mohla problémy vyřešit 
již v lese?

Na modelu Živá krajina je unikátní, že řeší 
celé povodí potoka od pramene až po  jeho 
ústí, nehasí jen problém v jednom místě, ale 
vnímá krajinu jako celek. Pomocí soustavy 
přírodě blízkých opatření zmírňuje důsled-

Všenory čekají stále častější 
záplavy. Co s tím?

pŘíroDa Všenor
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ky jak bleskových povodní, tak období su-
cha, díky zlepšení schopnosti krajiny zadr-
žovat vodu. Navíc zapojuje místní obyvatele, 
kteří se tak na řešení problému mohou sami 
podílet.

U Mokropeského potoka by bylo vhodné 
udělat v  lese v toku přehrázky, aby vznikly 
tůně či jejich soustavy, kde se voda bude 
držet i v horku a suchu, což pomůže i okol-
ním rostlinám a  živočichům. Místy by se 
dalo vymělčit koryto a  zpomalit tak rych-
lost toku. Dále by pomohlo přehradit velké 
údolnice, kterými se voda při deštích valí. 
V  rámci cest by bylo dobré udělat drobné 
terénní vlny či alespoň žlaby na odvod vody 
z cest a pak rýhy v protisměru sklonu, aby 
se voda vsákla do  půdy. Zlepšení situace 
samozřejmě pomůže i  šetrnější hospoda-
ření v  lese, například nechat zarůst holiny 
po smrkové monokultuře druhově i věkově 
pestrým lesem.

A jaké řešení navrhujete těsně nad obcí 
Všenory a uvnitř obce? 

Tady je potřeba přistoupit k technicistněj-
ší variantě řešení, jako jsou kamenné pře-
hrázky či menší poldr, aby byli lidé a jejich 
domovy v  bezpečí. Tyto varianty budeme 
aktuálně konzultovat s  vodním hospodá-
řem, který za sebou má už několik podob-
ných řešení.

Na  mokropeskou část povodí je třeba 
vodohospodářský projekt. Je to vzhledem 

k blízké zástavbě a nedostatku místa oprav-
du složitá situace. Zase to chce řešit situaci 
jako celek. Na projekty, které adaptují krajinu 
na změnu klimatu, budou obce moci v blízké 
budoucnosti získat peníze z Národního plá-
nu obnovy, takže je rozhodně dobré, aby Vše-
nory měly připravené nějaké řešení, na jehož 
uskutečnění pak budou peníze žádat. 

Co říkáte na návrh dřevěných přehrázek 
v dolních Chaloupkách, které navrhuje 
vedení obce Všenory?

Projekt hrázek jsem bohužel neviděla. Ale 
nad obcí je aktuálně třeba nějaké opatření, 
které bude bránit ucpávání trubek mate-
riálem z  lesa a  vylévání potoka na  silnici 
a  soukromé pozemky. Než se tedy situace 
bude řešit celkově, může to být dostatečné 
dočasné řešení. Určitě je ale třeba nezůstat 
dlouhodobě jen u něj.

Zmínila jste, že problém se dá řešit už 
nahoře v lese, na pozemcích, které patří 
obci Jíloviště nebo soukromým vlastníkům. 
Jak je přesvědčit, aby se podíleli na řešení 
problému, který je vlastně zase tolik 
nepálí?

Nebude to snadné, neděláme si iluze, 
na  nesouhlasu vlastníků pozemků realiza-
ce často troskotají. Je opravdu nutné jednat 
s obcí Jíloviště, máme zkušenost, že pokud 
přesvědčíme obec, je potom snazší přesvěd-
čit vlastníky pozemků. Je třeba vlastníky za-

pojit do procesu a přijít s nějakým řešením, 
vysvětlit jim, že tím zhodnocují svoji půdu 
a předcházejí větším problémům v budouc-
nu. Dobré je i pomoci jim najít na opatře-
ní vhodnou dotaci, aby neplatili vše ze své 
kapsy. V současné době je adaptace krajiny 
na klimatickou změnu velmi aktuální a do-
tace se vypisují. Ideální by samozřejmě byla 
systémová změna, aby se vlastníkům po-
zemků taková opatření jednoduše finančně 
vyplatila. Tohle všechno nás ale teprve čeká.

Máme nějaké příklady z jiných obcí, kde se 
nějaké takové dohody podařilo dosáhnout?

Ano, existují dokonce obce, které spolek 
Živou vodu oslovily a studie si přímo objed-
naly. Samozřejmě se stane, že nepřesvědčíte 
všechny vlastníky a  na  některých místech 
povodí se pak navrhované řešení neusku-
teční, ale i kompromisní řešení situaci často 
o mnoho zlepší.

Mluvili jste o problémech i s obyvateli 
Všenor, jaké byly jejich reakce, jak ten 
problém vnímají?

Uspořádali jsme komentovanou procház-
ku podél Mokropeského potoka a přednáš-
ku, kde jsme projekt Živé krajiny představili. 
Lidi situace zajímala, voda tady trápí kdeko-
ho, přímo z dotčené oblasti tam ale mnoho 
lidí nepřišlo.

Chceme ale uspořádat diskuzi, kde před-
stavíme konkrétní návrh celkového řešení 
a s lidmi se o tom ještě pobavíme. Vzhledem 
k specifickým přírodním podmínkám chce-
me náš návrh ještě probrat s vodohospodáři.

Jsme přesvědčeni, že lepší zadržení vody 
v krajině co nejvíce přírodě blízkým způso-
bem je dlouhodobě win-win řešení jak pro 
místní lidi, tak pro okolní krajinu. A  také 
pro všechny majitele pozemků, kterých se 
povodí potoka dotýká.

Radka Wallerová, Dana Měchurová 

pŘíroDa Všenor

■  Projekt podpořený Nadací OSF 
v rámci programu Active Citizens 
Fund, jehož cílem je podpora 
občanské společnosti a posílení 
kapacit neziskových organizací toto 
září končí. 

■  Program je financován z Fondů EHP 
a Norska.

■  Zadržování vody v krajině chce řešit 
koncepčně a komplexně, od prame-
ne Mokropeského potoka až k jeho 
ústí po celé délce jeho povodí.

■  Celý projekt bude realizován podle 
metodiky Živé krajiny, projektu 
spolku Živá voda, více se dozvíte 
na https://spolecneprotisuchu.cz/
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pozvánky na akce
výstava Jak nám berounka 
zatopila – povodeň 2002
středy v září a říJnu
Výstava je na obecním úřadě otevřena 
každou středu od 9.00 do 18.00 a mimo 
středu po dohodě s pracovnicemi 
obecního úřadu. Více informací je na s. 17.

soutoK – sousedská 
slavnost v černošicích 
a radotíně. 
středa 21. 9. – 15:00–22:00
Slavnost je součástí projektu „Interpretace 
krajiny prostřednictvím umění“ Zveme Vás 
v 15:00 na Mokropeskou pláž, kde bude 
bohatý kulturní program. Slavnost bude 
pokračovat divadelním představením 
v 21:00 v Kulturním komunitní centru 
Koruna, RADOTÍN.

procházka s historikem 
tomášem Klimkem
čtvrteK 22. 9. – 16:30
Procházka s historikem Tomášem 
Klimkem, spoluautorem knihy „Staré 

cesty v krajině středních Čech“ povede 
přes řeku k pozůstatkům dávné dopravy, 
aneb Brod a cestovní stanice u hradiště 
Kazín a záhada zmínek Kosmovy kroniky 
o Kazině mohyle a hoře Osek. Vstup volný, 
sraz u hospody Tornádo, U Kazína 410, 
Praha-Lipence.

Koncert k poctě  
svatého václava
neděle 25. 9. – 17:00
V kostele sv. Václava ve Všenorech se 
bude konat koncert s průvodním slovem. 
Bude věnován patronovi českého národa 
svatému Václavovi, který letos slaví 1115. 
výročí od narození. 28. září si připomeneme 
jeho mučednickou smrt. Hudební podvečer 
bude zahájen Meditací na staročeský 
chorál „Svatý Václave“ od Josefa Suka. 
Srdečně Vás zveme na koncert Amicitia 
String Quartet k poctě svatého Václava. 

rodinná hipoterapie
neděle 2. 10. – 15:00–17:00
Pohodové odpoledne s hipoterapií 
a dalšími aktivitami pro rodiny 
s dětmi se specifickými potřebami 

v hiporehabilitačním středisku Kamenitý 
vrch, z.s. v Černolicích. Účast je zdarma díky 
podpoře Ministerstva zdravotnictví České 
republiky, přihlášení je možné na e-mailu 
info@kamenityvrch.cz. Více informací 
o programu najdete tady: https://www.
kamenityvrch.cz/index.php/hipoterapie/
skupinove/.

geologická vycházka
neděle 16. 10.
Všenorská knihovna Vás srdečně zve 
na již 23. vycházku s geologem Filipem 
Stehlíkem. Bližší informace budou včas 
zveřejněny na webu Všenorské knihovny 
a na adrese: http://terra-et-aqua.cz/
vychazky/. Jisté je, že nás jako obvykle čeká 
zajímavá trasa a spousta zážitků. Provázet 
nás bude jako vždy Filip Stehlík.



Všenorský ZPrAVoDAJ   27   

Vydává Obec Všenory, U Silnice 151, PSČ 252 31, 
IČO: 241849, periodicita čtvrletně, evid. číslo MK ČR: E 21493. 

Zpravodaj je též dostupný na webu 
https://www.vsenory.cz/obec–174/vsenorsky–zpravodaj/.

na výrobě čísla se podíleli:  
Mgr. Helena Jahelková, Ph.D., Jan Poláček, Mgr. Alena Sahánková,  

Mgr. Kateřina Samojská, Ph.D., Mgr. Eliška reitspiesová,  
Aleš Lederer (grafická úprava), Ing. Eliška bubníková (jazyková korektura).

email: Vsenorsky.zpravodaj@gmail.com

příjem inzerce: obec@vsenory.cz

Redakce si vyhrazuje právo zaslané rukopisy redakčně upravit a opatřit nadpisem.

Uzávěrka 4. čísla je 20. listopadu 2022.

ceník plošné inzerce
celá strana 2 000 Kč 1/2 strany 1 000 Kč
1/4 strany 500 Kč 1/8 strany 250 Kč

ceník řádkové inzerce
Soukromé osoby: první dva řádky zdarma, 
každý další započatý řádek  50 Kč

Podnikatelé: každý započatý řádek  100 Kč
Cena plošné i řádkové inzerce na poslední straně 

zpravodaje je o 50 % vyšší, než jsou výše uvedené ceny.

Příjem inzerce: obec@vsenory.cz

1/4
1/8

1/8

1/2

Foto na titulní straně
Roman Štěrba

Výhody DOBNETu:
Ušetříte minimálně 4 500 Kč. DOBNET poskytuje modem zdarma. Tím ušetříte 
tisíce korun. Oproti konkurenčním operátorům DOBNET má jen připojovací 
poplatek za 1 490 korun. Jiné jednorázové poplatky či měsíční nájmy neplatíte.

Budete mít stejnou nebo lepší cenu za připojení oproti současným  
nabídkám konkurence.

Získáte techniky, kteří k Vám mají blízko. Pouhé čtyři kilometry.  
Vyjíždějí z nedalekých Dobřichovic.

Dostanete nadstandardní podporu. Každý měsíc získáváte dvě on-line 
15 minutové konzultace či vzdálené zásahy na počítačích připojených k internetu.

Zavolejte:

277 001 111
info@dobnet.cz

DOBNET, z. s.
Palackého 27

252 29 Dobřichovice

www.dobnet.cz

Rádi vám 
sdělíme

podrobnosti.

OPTICKÝ INTERNET

DOBNET
OPTICKÝ INTERNET

250 Mb/s  390 Kč / měsíc

299 Kč / měsíc
akční cena na 6 měsíců

DOBNET
OPTICKÝ INTERNET

500 Mb/s  490 Kč / měsíc

299 Kč / měsíc
akční cena na 6 měsíců

DOBNET
OPTICKÝ INTERNET

1 000 Mb/s  690 Kč / měsíc

299 Kč / měsíc
akční cena na 6 měsíců

na půl roku za 299 Kč měsíčně1 000 Mb/s
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